
  

 

Jde o skutečné slavení – vţdyť se setkáváme s Kristem. Ale jinak neţ 

denně při modlitbě nebo ve svátostech nebo ve společenství (rodiny, 

obce, zaměstnání). Na kapitulu přicházíme za Kristem nejen, abychom 

ho oslavovali a oslovovali (vzletnými frázemi), ale především abychom 

mu naslouchali. Ano, to je to nejdůleţitější, abychom si zde uvědomili 

(alespoň v tuto chvíli), ţe Kristus, který je včera, dnes i navěky, je zde 

právě nyní pro nás a my pro Něho. A volá nás k sobě: 

 - i v této uspěchané době, kdy nemáme čas na Něho i na sebe (ani 

na řadu pořádných věcí), 

- kdy nemáme trpělivost – s okolím i se sebou, 

- kdy nemáme chuť ţít naplno pro Něho a vidět skvělou 

budoucnost věčného ţivota, ani dary, které nám denně dává. 

Slavení kapituly je příleţitostí nechat se plně oslovit Kristem a také se 

zamyslet, co od nás (a od našeho společenství) chce v nastávajícím 

období. A to, co na nás především chce, je abychom naplno ţili odkaz 

sv. Františka tj.: 

Přecházet od evangelia k ţivotu – to znamená naslouchat (číst) a 

především vnímat (i kdyţ je to těţké, protoţe na nás útočí vnější svět 

– počínaje starostmi o rodinu, bliţní i zaměstnání, ale také v mediích) 

Kristus autoritativně říká zcela jasně kaţdému z nás: „Kdo miluje 

otce nebo matku více neţli mne, není mne hoden…― (Mt 10,37). A 

sv. František nám je příkladem, ţe toto platí právě pro dnešní den (i 

kdyţ je plný zmatku, chvatu a nepochopení).  Kristus nám pak říká: 

„… Já jsem s vámi po všechny dny, aţ do skonání světa― (Mt 28,20). 

Je třeba si uvědomovat propojení mezi dneškem a věčností (čili mít 

pohled: Sub speciae aeternitátis). Kristus nás nabádá, aby se nechvělo 

naše srdce úzkostí, a současně nám sděluje, ţe je pro nás připraveno 

(Pokračování na stránce 4) 

Slavení kapituly místního společenství SFŘ 
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ZPRAVODAJ 

NÁRODNÍ RADY SFŘ 

2009—2012 

Uvnitř naleznete: Z jednání NR, seminář ve sněmovně, modlitba za 

svobodné Rakousko,  z pouti do Poříčí, mimořádná volební příloha ... 

Boţí  náruč 

Svatý je člověk, který, i když 

padne, s pomocí Boží se 

postaví a jde dál! 

Nezáleží na tom, jaký člověk 

byl, jaký je, ale jakého jej Bůh 

chce mít! S dávkou Božího 

Milosrdenství a Boží Lásky má 

každý stále šanci znovu začít – 

tedy na obrácení! – Hříšníci 

jsme všichni, ale ne všichni 

využijeme Boží nabídky – ne 

všichni spěcháme do Boží 

náruče pro nás doširoka 

otevřené, kde nás Bůh – Otec 

c h c e  z a h r n o u t  s v o j í 

překrásnou Láskou! 

Všichni k sobě patříme jako 

jedna velká rodina – všichni 

máme stejný životní úděl: 

poctivě dobojovat svůj život a 

po Božím zavolání složit své 

účty. Ne všichni budeme mít 

šanci, vlastní vinou, jednou na 

věčnosti stále čerpat a nasávat 

blahodárnou sílu – Boží 

Lásku. Jeví se mi to tak, že je 

to, jak si to sami vybereme a 

zvolíme: někdo si přeje být 

nerušeně šťastný krátce na 

zemi. Ale ti moudřejší statečně 

snášejí protivenství a útoky 

ďábla, jelikož kráčejí po 

Božích cestách a v naději na 

krásnou věčnost bojují 

v pozemském životě. 

Lidé, kteří prodělali klinickou 

smrt, nebo ti, kteří jsou 

v důvěrném kontaktu s Pánem 

Ježíšem, mohou o těchto 

(Pokračování na stránce 3) 

Tys můj 

skalní štít, 

moje 

pevná 

tvrz… 
Ţalm 71 
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ZASEDÁNÍ NÁRODNÍ RADY NBS SFŘ V ČR 2009 – 2012 
           

Zápis z jednání NR  dne 17.4.2010                                                                                                   č.zápisu: 4 

Přítomni: Václav Němec OFS, Marie Magdalena Janáčková OFS, Markéta Strašíková OFS, Marta 

Ševelová OFS, P.Bonaventura Štivar OFMCap., P.Sebastian Kopec OFMConv. 

Omluvili se: Karel Ţeníšek OFS, Karel Makonj OFS, Lubomíra Kmentová OFS, P.Antonín Klaret 

Dabrowski, OFM, František Novák OFS 

Místo a doba jednání: Brno, klášter kapucínů, 9.30 – 13.30 hod. 

 

1. Koordinační tým 

a) Národní ministr předloţil NR ke schválení konečné znění dokumentu „Naše přítomnost ve světě―  - 

závěry GK SFŘ Budapešť 2008 k ţivotu sekulárních františkánů ve světě, rozpracované pro potřeby MBS 

SFŘ v ČR. Národní rada tento dokument jednomyslně schválila. (Příloha č. 1) 

b) Zástupce NM zaslal NR zprávu, ve které informuje o pokračujících schůzkách a jednáních na pracovní 

verzi rozpracovaných závěrů GK k františkánské mládeţi nazvanou „Františkánská mládeţ v ČR a její 

spolupráce se SFŘ―. Text bude připraven k projednání na podzimním formačním semináři po předchozím 

zveřejnění ve Zpravodaji. 

c) Na základě diskuse z jarního formačního semináře v Brně ohledně webových stránek SFŘ v ČR 

rozhodla NR, ţe zástupce NM, který je dle schválených Zásad činnosti národní rady a národního ministra 

garantem pro oblast Františkánská mládeţ a webové stránky, vypracuje ve spolupráci s příslušnými 

aktivisty NR návrh nové osnovy webových stránek SFŘ a předloţí jej na příštím zasedání NR k projednání. 

d) Hospodář informoval o příjmech a výdajích za 1.čtvrtletí r. 2010 

e) Zástupce v mezinárodní radě informoval o došlé poště z mezinárodní rady mezi zasedáními NR. 

f) Formátor NR br. Karel Makonj podal NM rezignaci na sluţbu formátora NR SFŘ podle GK článek 83, 

odst.2. Po zváţení všech okolností byla rezignace NR a NM přijata. NM na příštím zasedání NR předloţí 2 

kandidáty na obsazení uvolněné sluţby formátora NR. Členové NR předají do 31.5.2010 NM své návrhy 

na kandidáty, které získali. 

g) Bratr Miloslav Müller zaslal NR ţádost o reedici knihy „Dr.Nosek mladým― z roku 1939 pro podporu 

procesu blahořečení Dr.F.Noska. NR rozhodla, aby ţadatel zjistil všechny informace potřebné k její reedici 

a předloţil knihu i zjištěné informace k posouzení jeho ţádosti NR na jejím příštím zasedání. 

h) MBS SFŘ Český Těšín zaslalo ţádost o přechod MBS do polského NBS SFŘ. NR ţádost projednala a 

doporučuje MBS Český Těšín řešit věc individuálně přechodem jednotlivých členů. Klesne-li počet členů 

MBS pod 5 členů s trvalou profesí, navrhne NR zánik MBS podle NS II.1., odstavec 6. 

 

2. Sekretariát 

a) Zpráva sekretáře o hospodaření sekretariátu (příloha č. 2) 

b) Členové NR (delegáti NM) informovali o uskutečněných VK v MBS Nivnice, MBS Černošice,  MBS 

Olomouc – rodiny a MBS Červený Kostelec, BPV v MBS Kroměříţ, MBS Černošce, MBS Frýdek Místek, 

MBS Ostrava, MBS Brandýs nad Orlicí. 

c) Br.J. K. z MBS Čáslav zaslal NR mail o přijetí křtu v Apoštolské církvi a ukončení členství 

v římskokatolické církvi. NR konstatuje, ţe pokud se tak stalo, přestal tím být členem SFŘ dle čl. 58 odst. 

3 GK. To však nezbavuje radu MBS povinnosti vstoupit do dialogu s dotyčným a nabídnout mu bratrskou 

pomoc. Je-li jeho rozhodnutí konečné, musí rada MBS poţádat NR o vydání dekretu o odchodu z řádu a 

předat jí veškerou dokumentaci k případu. Členové NR sr. Markéta Strašíková a br. František Novák 

poskytnou radě MBS potřebnou pomoc. 
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blažených chvílích a svých 

bohatých duchovních prožitcích 

směle svědčit. Škoda je, že 

někteří mlčí a nechávají si své 

nejcennější poznatky pro sebe, 

ačkoliv by měli svědčit o Bohu a 

jeho harmonické nádheře! Jsme 

nástrojem v rukách Božích – 

tudíž, tvárným materiálem se 

svobodnou vůlí. Dovolíme – li   

však Pánu Bohu, aby nás 

přetvářel, sami nejednou 

žasneme nad tím, jak bravurně a 

jedinečně si nás Bůh použije. 

Toto je tématika úzce spjatá se 

(Pokračování ze stránky 1) 

3. Formační tým 

a) NR projednala program na národní františkánskou pouť na Svatém Hostýnu v termínu 17.- 18.9.2010, 

který byl schválen (příloha č. 3) 

b) Na příštím zasedání NR se stanoví termín a program podzimního formačního semináře. Hlavní téma 

semináře: Františkánská mládeţ. 

 

4. Konference národních duchovních asistentů 

a) Národní duchovní asistenti rozešlou svým duchovním asistentům MBS materiály k františkánské 

mládeţi, které jim zaslal předseda konference a povzbudí je k práci s mládeţí. 

b) Na podzimní formační seminář budou přizváni také duchovní asistenti, se souběţným programem. 

 

Datum dalšího zasedání NR: 10.7.2010 v 9.30 hod., Brno, klášter kapucínů. 

 

Přílohy: 

1) Dokument „Naše přítomnost ve světě― 

2) Zpráva o hospodaření sekretariátu 

3) Program národní františkánské poutě na Svatý Hostýn 

 

Zapsal: Marta Ševelová                                                                                         Kontroloval. Václav Němec 

Přílohy naleznete na konci v oddíle „Přílohy zápisu ze zasedání Národní rady― 

životem svatého Františka, který po 

svém obrácení neznal hranice 

vděčnosti k Pánu Bohu a Panně 

Marii. Nechal se přetvářet a velkou 

silou Ducha svatého činil i 

nemožné. Jeho nadšení kráčet Pánu 

Bohu v ústrety ve své velké pokoře 

musíme mít stále na zřeteli. Tedy, 

obrovská pokora bez hranic před 

Bohem a moudrá před lidmi – 

taková, abychom byli schopni 

hlásat Boží ideály, ukazovat na 

svého nebeského Tatínka a 

přetvářet svět podle Božích 

představ. 

   

 Anežka Marie Suchánková 

MBS  SFŘ v Uherském Hradišti 

Boţí  náruč 

Místní společenství Sekulárního františkánského řádu u kostela  sv. Aneţky v Praze  -  Spořilově 

připravilo pro zájemce  4. února 2010 velmi zdařilou  přednášku  

kanovníka Mons. Antona Otteho a Ing. Josefa Škrábka „Jak se mají rádi Češi a sudetští Němci?― 

Mons. Anton Otte, kanovník Královské kolegiální kapituly na Vyšehradě a duchovní rada 

Sudetoněmeckého křesťanského sdruţení Ackerman – Gemeinde, byl vyznamenán řádem T.G. Masaryka. 

Josef Škrábek je autorem publikace „Včerejší strach―, jedné z nejlepších knih, která k problematice česko-

německých vztahů vyšla u nás a v Německu. 

Můţeme doporučit toto opakovat i v jiných společenstvích. 

                                                     František Reichel 

Jak se mají rádi Češi a sudetští Němci? - doporučujeme! 

Ze všech stran jsi mi 

však, Hospodine, 

štítem, 

tys má sláva, ty mi 

zvedáš hlavu. 

Pozvedám hlas k 

Hospodinu, 

a on ze své svaté hory 

mi už odpovídá. 

 
Ţalm 3, 4-5 
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místo v domě Otcově (J 14, 1- 3). Ale také nám přikazuje to, co Sv. František vehementně prosazoval: 

„Jděte do celého světa a kaţte evangelium všemu stvoření (Mk 16,15). 

Přecházet od ţivota k evangeliu – od kaţdodenního uspěchaného, někdy usmoleného, vyprázdněného 

nebo ustrašeného. Přecházet k evangeliu a všechno, co nám ţivot během dne přinese, řešit s Kristem. On 

přece  nás zve k sobě i v 21. století: „Pojďte ke mně ke mně všichni, kdo se namáháte…..― (Mt, 11, 28 – 

30). A také nás připravuje na všechny situace, i ty nejobtíţnější: „Blahoslaveni jste, kdyţ…― (Mt 5, 3-

12). 

TAK „Konečně začněme― říkal sv. František.  

Ne však přetvářením (a hodnocením) světa, ale přetvářením sebe;  

ne svou silou, rozumem nebo rozhodností, ale tím, ţe dovolíme Kristu, aby nás objal, přijal a vedl. 

Pokoj a dobro!  

I v tomto našem pozdravu nám odkázal sv. František to, co potřebujeme  k ţivotu kaţdý den (a právě v této 

hektické a uspěchané době): 

POKOJ  

pokoj pro srdce, 

pokoj pro mysl,  

pokoj pro duši, 

pokoj pro ducha,  

pokoj pro tělo. 

DOBRO 

Jak často vnímám tato slova? 

Jak často si uvědomuji dary našeho Pána? 

Jak často si uvědomuji jeho dobrotu? 

Jak často přeji (a konám) dobro bliţním? 

Jak často ţehnám druhým a jsem dobropřejný 

          

         František Reichel  

         MBS u sv. Aneţky v Praze na Spořilově 

(Pokračování ze stránky 1) 

Obnova slibů na východní Moravě 

 

V sobotu 17. dubna zástupci místních bratrských společenství ze Zlína, Přerova, Kroměříţe a Popovic u 

Uherského Hradiště společně obnovili řeholní sliby. Slavnost se konala v kostele sv. Františka z Assisi 

v Beňově u Přerova. Zlínské společenství to pojalo jako jarní pěší pouť. Součástí programu byla také 

prohlídka muzea arcibiskupa A.C.Stojana. 

MBS, která by si měla tento rok 

zažádat NR o VK 

 Společenství Volby poslední Delegát NM 

 Blaţovice 18.06.2007 L.Kmentová 

 Čeladná 29.04.2007 V. Němec 

 Český Těšín 07.01.2007 V.Němec 

 Frýdek-Místek 13.05.2007 V.Němec 

 Fulnek 01.04.2007 M.Ševelová 

 Havířov 15.05.2007 V.Němec 

 Jilemnice 12.09.2006 F.Novák 

 Karviná 17.06.2007 M.Ševelová 

 Kroměříţ 14.07.2007 L.Kmentová 

 Liberec 16.10.2007 F.Novák 

 Opava 10.11.2007 V.Němec 

 Plzeň 21.06.2007  

 Popovice 18.06.2007 L.Kmentová 

 Praha - Krč 03.04.2007  

 Praha PMA 22.10.2007  

 Praha PMS 07.10.2007 K.Ţeníšek 

 Praha PMS rodiny 15.04.2007 K.Ţeníšek 

 Praha Spořilov 14.04.2007  

 Staré Město 15.02.2006 L. Kmentová 

 Šumperk 13.01.2007 M. Janáčková 

Foto: obřad obnovy trvalé profese 
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 Tak je moţno stručně charakterizovat seminář, který se konal v Poslanecké sněmovně 9. dubna 

2010. Téma semináře „Důvěryhodnost politika a národohospodáře― bylo totiţ probíráno hlavně na příkladu 

dr. Františka Noska (1886-1935). 

IPES (instituce pověřená organizační přípravou semináře) sestavil o něm stručnou informaci. Ta je 

umístěna na webové stránce KDU-ČSL, v sekci Naše strana-vzdělávání, spolu s přílohami (teze 

jednotlivých vystoupení). 

 Seminář zahájili Jan Kasal, místopředseda Poslanecké sněmovny Parlamentu a Tomáš Evan, 

předseda Christian College (Sdruţení pro zaloţení Křesťanské univerzity, o.s.; tato instituce se podílela na 

přípravě semináře).  

Následovalo vystoupení br. Jiřího Zajíce (ještě před rokem byl zástupcem národního ministra 

SFŘ) na téma „Důvěryhodnost křesťanského politika“. Důvěru charakterizoval jako postoj, který se opírá 

o minulost a směřuje k budoucnosti. Citoval knihu Stephena M.R. Coveyho „Důvěra, jediná věc, která 

dokáže změnit vše“. Podmínkou důvěryhodnosti je charakter. Ten však nestačí. Je nutná také 

kompetentnost, tj. způsobilost dosahovat výsledků. 

Br. Zajíc zdůraznil pojem společného dobra: pokud se o ně politik nestará, ztrácí jeho činnost 

smysl. Křesťanský politik navíc fakticky zastupuje nejen svou politickou stranu, ale i svou církev a 

křesťany vůbec. Oproti jiným politikům to má těţší: bývá poměřován i tím, zda jsou pro něj křesťanské 

hodnoty důleţitější, neţ politický úspěch. 

Řečník se pak zabýval důvěryhodností různých institucí v České republice a to na základě výsledků 

průzkumů veřejného mínění. V tomto směru bezkonkurenčně vedou hromadné sdělovací prostředky. 

Některá zjištění jsou šokující: České televizi důvěřuje 88% lidí a dokonce i televizi Nova 72% - a to 

dlouhodobě! 

J. Zajíc k tomu na dotaz vysvětlil, ţe tak vysoká důvěra v média je ve srovnání s blízkými zeměmi 

zvláštností ČR. Příčinou je nejspíše pokročilá sekularizace české společnosti. Jeho odpověď můţeme 

vyjádřit i tak, ţe lidem bez Boha chybí vnitřní kompas. Jsou pak vydáni všanc tomu, co se jim řekne 

v médiích. Mnohem niţší důvěru mají církve (kolem 30%) a politici jsou na tom ještě hůře (důvěra 

v Poslaneckou sněmovnu je kolem 17%).  

Br. Lubomír Mlčoch hovořil na téma „Odkaz Františka Noska, františkána – politika a 

finančníka“. Jiţ v názvu přednášky se mu podařilo vyjádřit sloţitost Noskovy osobnosti: na jedné straně 

skromný františkán, na druhé energický a schopný politik a finančník. Zejména spojení františkánství a 

finanční aktivity je ve 20. století ojedinělé. (Nebylo tomu tak vţdy; L. Mlčoch upozornil na františkánské 

finanční instituce v 15. století v Itálii. Jejich cílem bylo poskytovat obyvatelstvu výhodné úvěry a tak 

narušovat činnost lichvářů.) Nosek pojal budování katolických finančních institucí - především 

druţstevních záloţen - tak, aby přispívaly k budování důvěry mezi lidmi. Při setkáních dobrovolných 

spolupracovníků katolických druţstev se proto přednášky týkaly nejen finančních záleţitostí, ale i vztahu 

k Bohu a lidem. 

Přednášející svůj výklad průběţně porovnával s (nedávnou) současností. Konstatoval proto např., 

ţe finanční druţstva, nově zaloţená v 90. létech, k důvěře mezi lidmi nepřispěla a mezi finančními 

institucemi České republiky mají jen okrajový význam. 

Br. Mlčoch se podrobně zabýval Noskovou osobností. Zdůraznil význam rodinného prostředí na 

formování jeho názorů. (Otec – finanční úředník – odpovědnost vůči svému státu; matka – sociální cítění. 

Oba rodiče byli zboţní.) Nosek tak mohl obstát mezi studenty Univerzity Karlovy, kteří byli jiţ tehdy 

(1905-1910) zaměřeni proti katolické církvi.  F. Nosek vstoupil do politické činnosti v Poslanecké 

sněmovně roku 1920 všestranně připravený, téţ pokud jde o vědomosti (dnes bychom řekli, ţe měl 

absolvováno doktorandské studium práv a ekonomie). Přednášející závěrem konstatoval, ţe Nosek můţe 

být v mnoha směrech příkladem i dnes. Platí ovšem, ţe ani tak mimořádnou osobnost nelze prostě 

kopírovat. Kaţdý člověk je originál. 

 Třetím řečníkem byl Cyril Svoboda, předseda KDU-ČSL.  Téma přednášky podle programu 

semináře „Právní odkaz JUDr. Františka Noska“ rozšířil s ohledem na očekávaný zájem posluchačů.  

Při svém výkladu vyšel ze srovnání dvou protikladných osob: Františka Noska a Václava Noska, 

„Bratr Nosek se vrátil do Sněmovny― 
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který byl ministrem vnitra ČSR v 50. létech a podílel se na zločinech tehdejší doby (nebyl příbuzným F. 

Noska). Oba byli členy politických stran. C. Svoboda řekl, ţe úloha křesťanské strany je v tom, ţe 

umoţňuje, aby se - řečeno s nadsázkou - světec stal politikem. Není proto pravdivá teze, ţe křesťané mají 

být rozprostřeni do všech politických stran. Neměli by všude stejnou šanci. 

Dále řekl, ţe Lidová strana nebyla jedinou stranou, která dávala naší zemi vlastence. Ale byla 

jedinou stranou, která dávala Československu křesťanské poslance a ministry a která umoţnila Františku 

Noskovi slouţit vlasti a obecnému dobru. Křesťané mívají dobrou pověst v zoufalých a těţkých dobách. 

Ale F. Nosek se stal ministrem v čase, který můţeme nazvat jedním z nejklidnějších první republiky a kdy 

bylo pro křesťana těţší postoupit na tak významné místo. Pro kaţdého křesťanského politika je jeho odkaz 

vzorem. 

 Diskuse po referátech se týkala většinou aktuální situace naší země, m.j. téţ otázky financování 

církví. Tato věc zřejmě závisí na výsledku voleb. P.Miloslav Fiala OPraem. ve svém vystoupení citoval 

slova Josepha Ratzingera, nynějšího papeţe. „Největším nepřítelem církve nejsou vnější nepřátelé, ale naše 

pasivita.―  K situaci v ČR řekl: „Společnost od nás něco očekává – kaţdý člověk hledá něco, co jej 

přesahuje. Splníme-li tato očekávání, bude předpoklad i pro zajištění materiálních potřeb církve.― 

Závěr: není divu, ţe uţ 75 let lidé putují na mši sv., která je za br. Noska slouţena v Poříčí nad 

Sázavou, v kostele u řeky, na jehoţ hřbitově je pochován. Letos se pouť konala 17. dubna. Je namístě 

děkovat Bohu za to, ţe dal naší zemi takového křesťana, terciáře a politika. I kdyţ si Boţí dary 

nezaslouţíme, můţeme být na ně hrdi. 

                                    M.Müller 

           MBS, která by si měla tento rok zažádat NR o BaPV 
Společenství Vizitace Vizitátor  Pastorační vizitace Pastorační 

  poslední     poslední vizitátor 

Benešov 14.11.2006 F.Novák  18.05.2003 P.Dabrowski 

Blaţovice 18.06.2007 L.Kmentová  18.06.2007 P.Dabrowski 

Brno, Husovice 14.11.2004 M.Strašíková  27.06.2009 P.Dabrowski 

Brno, kapucíni 11.02.2007 M.Strašíková  11.02.2007 P.Štivar 

Čáslav 29.04.2006 F.Novák  16.07.2006 P.Dabrowski 

Český Těšín 09.12.2007 V.Němec  09.12.2007 P.Dabrowski 

Fulnek 03.11.2003 M.Ševelová  14.10.2000 P.Štivar 

Havířov 17.04.2007 V.Němec  17.04.2007 P.Štivar 

Hodonín 17.12.2007 M.Ševelová  17.12.2007 P.Dabrowski 

Jihlava 02.12.2006 F.Novák  02.12.2006 P.Kopec 

Jindřichův Hradec 30.11.2004 F.Novák  30.11.2004 P.Dabrowski 

Liberec 09.12.2003 F.Novák  09.12.2003 P.Dabrowski 

Moravská Třebová I 09.04.2005 M. Janáčková  19.05.2001 P.Dabrowski 

Moravská Třebová II 10.11.2007 M.Janáčková  13.04.2004 P.Dabrowski 

Nivnice 17.01.2007 L.Kmentová  17.01.2007 P.Dabrowski 

Olomouc 14.07.2007 M.Ševelová  14.07.2007 P.Štivar 

Olomouc rodiny 12.03.2006 M.Ševelová  12.10.2006 P.Štivar 

Podolí u Brna 08.10.2005 M.Strašíková  08.10.2005 P.Dabrowski 

Popovice 18.06.2007 L.Kmentová  18.06.2007 P.Dabrowski 

Praha - Krč 07.03.2006   22.05.2002 P.Dabrowski 

Praha PMA 27.11.2006   01.01.2002 P.Štivar 

Přerov 10.06.2006 V.Němec  10.06.2006 P. Dabrowski 

Šternberk 08.09.2007 M.Janáčková  08.09.2007 P.Štivar 
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Vizitace a kapituly  MS 

Podle závěrů poslední kapituly 

našeho řádu bychom se měli 

v naších místních společenstvích 

více zaměřit  na sledování  a  

zaměření ţivota MBS v oblasti 

„Naše přítomnost ve světě.― O 

mnohém jsme hovořili i na našem 

formačním semináři 20. 3. 

v Brně. Měli bychom toto 

projednávat i  na našich 

vizitacích, kapitulách i v přípravě 

programu. Dovoluji si předloţit i 

n á s l e d u j í c í  n á v r h  j a k o 

doporučení: 

1) Zapojení do veřejného a 

společenského ţivota (tj. mimo 

církevní společenství) 

a) modlitbou  (společnou i 

individuální) 

b) konkrétně 

2) Zapojení do událostí ve světě 

a) modlitbou  (společnou i 

individuální) 

b) konkrétně  

3) Mládeţ 

a) františkánská 

b) ostatní 

4) Media, informace, propagace, 

jak spolupracujeme a předáváme 

příspěvky pro:  

Zpravodaj SFŘ (konkrétně)

Webové stránky SFŘ 

(konkrétně) 

Proglas. KT atd. 

Ostatní 

František Reichel 

   MBS u sv. Aneţky v Praze 

na Spořilově 

   Letošní mše sv. za bratra dr. 

Františka Noska (1886-1935) byla 

obětována v sobotu 17. dubna, 

přesně v den 75. výročí jeho smrti, 

v kostele sv. Havla v Poříčí nad 

Sázavou. Byla to uţ 75. pouť. 

Hlavním celebrantem byl tentokrát 

P. Jeroným František Jurka OFM, 

provinciál  řádu františkánů. 

Koncelebrovali tři kněţí: P. 

Martin Janata, farář v Poříčí, 

P. Josef Smola, děkan 

v Heřmanově Městci (ještě 

před  rokem působ i l 

v Chrudimi, rodišti F. 

Noska) a P. Pavel Čtvrtečka, 

farář v Nasavrkách u 

Chrudimi (býval zde jeden z 

Domovů sv. Kláry, které 

Nosek zakládal). 

   Je milé, ţe se rozšiřuje 

okruh míst, odkud lidé 

putují. Kromě blízké Prahy 

zde byly letos nejvíce 

zastoupeny východní Čechy, 

např. Chrudim, Heřmanův Městec, 

Nasavrky; z Havlíčkova Brodu 

p ř i j e l i  d o k o n c e  z v l á š t n í m 

autobusem. Po jednom nebo dvou 

byli přítomni poutníci z Chomutova, 

Jindřichova Hradce, Příbrami a 

dalších míst. 

  Počínaje rokem 1989 putují někteří 

pěšky z Benešova. Letos bylo 

takových poutníků 14, mezi nimi br. 

František Tichý (z MBS u Panny 

Marie Sněţné v Praze) spolu se 4 

studenty. Dva z nich byli pokřtěni 14 

dní před poutí, o velikonocích. 

   Novým prvkem oproti minulým 

rokům byla přednáška bratra prof. 

Lubomíra Mlčocha, která se konala 

přede mší sv., od 14 hodin, v budově 

fary vedle kostela. Posluchačů se 

sešlo tolik, ţe se stěţí vešli do 

farního sálu. Počet ţidlí v sále bylo 

potřeba zvýšit o všechny ţidle 

z kostela. V sále sedělo 65 osob; 

mimoto asi 10 dalších posluchačů 

stálo v předsíni. Jistě nelitovali; br. 

Mlčoch přemýšlí o Noskovi jiţ 

nejméně 20 let a za tuto dobu 

proslovil o něm ne desítky, ale spíše 

stovky přednášek. Teď mluvil o 

zdrojích Noskova charakteru – zvl. 

rodinných a františkánských, o 

místech kde br. Nosek ţil, okruzích 

činností, jimiţ se zabýval a o 

Noskových spolupracovnících.  

   Otec Jeroným pak při mši svaté od 

15 hodin navázal v promluvě na 1. 

čtení, které bylo ze Skutků, kap. 6., 

o volbě prvních jáhnů. Řekl pak 

s obecnou platností, ţe je těţké, aby 

se politik stal světcem. Je nucen 

přistupovat na kompromisy atd. Tím 

spíš by bylo důleţité, aby se 

dal do pohybu církevní 

proces o osobě br. Noska. 

Závěrem o. Jeroným přečetl 

úryvek ze vzpomínek na 

přípravu stavby kostela sv. 

Aneţky v Praze – Spořilově 

(kostel byl stavěn v létech 

1934-1935; byl dokončen 

několik měsíců po Noskově 

smrti). I přes velké úsilí 

kněţí františkánů a téţ br. 

Noska, zápasil přípravný 

výbor stále s nedostatkem 

finančních prostředků. 

Tehdy upozornil slovinský 

kněz - který právě pobýval 

na Spořilově - ţe kostel se musí 

stavět především duchovně. Začal se 

proto při májových poboţnostech 

vroucně modlit na tento úmysl a 

během několika týdnů byla 

podstatná část financí zajištěna. 

   Pouť byla radostná, stejně jako 

v minulých létech. K pohodě 

poutníků přispívá vydatně poříčská 

farnost, která je srdečně vítá. 

M. Müller 

Za poutí do Poříčí 2010 
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Místní společenství Sekulárního františkánského řádu u 
kostela sv. Anežky v Praze - Spořilově 

vás srdečně zve na 

pouť do Šaštína 
největšího slovenského poutního mariánského místa 

a na Velehrad 

5. - 6. června 2010 
 
 
Program 
 
Sobota 5. 6. 2010 
 
Odjezd v 7.15 hod autobusem od hotelu ILF, stanice metra C Budějovická. 
Po příjezdu do Šaštína mše svatá a prohlídka poutního místa, přestávka na oběd. 
Odpoledne přejezd do Mikulčic a prohlídka archeologického parku. 
Potom dojezd na Velehrad a ubytování v poutním domě Stojanov. 
Večer možnost návštěvy a posezení v typickém moravském sklípku. 
 
Neděle 6. 6. 2010 
 
Velehrad. Mše svatá v poutní bazilice. 
Potom přejezd na Baťův kanál a plavba po něm (pro zájemce). 
Příjezd do Prahy okolo 22. hod. 
 

Cena:  950,- Kč 
Cena zahrnuje: dopravu autobusem, průvodce; ubytování, večeři a snídani 

v poutním domě Stojanov 
Není třeba pas, postačuje nový občanský průkaz. 
Přihlášky nutno podat včetně zálohy  300.- Kč do.30. dubna 2010. 
Poznámka: Přihlášky budou vyřizovány v pořadí, jak je obdržíme. 
Přihlášky a informace: 
 Dr. František Reichel - telefon 241 950 251; f.reichel@volny.cz  

Dr. Marie Myslilová – telefon 605 295 422; myslilovi@email.cz  

mailto:f.reichel@volny.cz
mailto:myslilovi@email.cz
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6.11.2009 proběhly ve společenství Podolí u Brna volby do rady MBS s těmito výsledky: 

ministr   Vilém Sitte 

zástupce ministra Květoslava Grolichová 

formátor  Věra Bočková 

sekretář  Marta Lorencová 

pokladník  Marie Fidrmucová 

 

8.11.2009 proběhly ve společenství Jablunkov volby do rady MBS s těmito výsledky: 

ministr   Anna Niedobová 

zástupce ministra Jan Puczok 

formátor + sekretář Jaromír Niedoba 

pokladník  Anděla Swierczková 

 

13.12.2009 proběhly ve společenství Brno- Husovice volby do rady MBS - výsledky: 

ministr   Václav Sokol 

zástupce ministra Marcela Klíčová 

formátor  Jan Ptáček 

sekretář  Terezie Pavelková 

pokladník  Helena Hudanová 

 

21.1.2010 proběhly ve společenství Nivnice volby do rady MBS s těmito výsledky: 

ministr + formátor Ivana Hladišová 

zástupce ministra Aneţka Smetanová 

sekretář  František Bradáč 

pokladník  Anna Bršlicová 

 

21.2.2010 proběhly ve společenství Černošice volby do rady MBS s těmito výsledky: 

ministr   Lucie Poulová 

zástupce ministra Josef Procházka 

formátor  Aleš Čejka 

pokladník  Richard Poul 

 

20.3.2010 proběhly ve společenství Červený Kostelec volby do rady MBS  - výsledky: 

ministr   Bohumila Ličková 

zástupce ministra František Tuček 

formátor  Jan Matoušek 

sekretář  Marie Kavková 

pokladník  Martin Lička 

 

21.3.2010 proběhly ve společenství Olomouc - rodiny volby do rady MBS  - výsledky: 

ministr   Tomáš Richter 

zástupce ministra Jitka Hubáčková 

formátor  Petra Hapalová 

sekretář  Marcel Máčala 

pokladník  Marie Janíčková 

Ze života společenství SFŘ 
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Výročí narození květen, červen a červenec 2010 
Společenství Přijmení Jméno Narozen Výročí 

Opava Siwková Anna 11.05.1920 90 

Liberec Cvejn František 15.06.1920 90 

Příbram Svobodová Helena 16.06.1920 90 

Karviná Orszuliková Marie 01.05.1925 85 

Plzeň Světlíková Libuše 02.07.1925 85 

Uherské Hradiště Predková  Anna 12.07.1925 85 

Třebíč Pokorný Antonín 02.05.1930 80 

Staré Město Smětáková Bohumila 09.05.1930 80 

Hradec Králové Bílá Zoja 12.06.1930 80 

Hradec Králové Benešová Věra 27.06.1930 80 

Opava Kempná Olga 14.07.1930 80 

Plzeň Kroyová Anna 17.07.1930 80 

Třebíč Cahová Luisa 26.07.1930 80 

Ostrava Hořínková Hana 05.05.1935 75 

Nezařazení Dřímal Ludvík 16.05.1935 75 

Staré Město Trňáková Jenovéfa 21.05.1935 75 

Olomouc Náglová Zdenka 14.06.1935 75 

Praha PMA Turková Romana 23.07.1935 75 

Uherské Hradiště Šnajdarová Ludmila 28.07.1935 75 

Hodonín Šupálková Marie 31.07.1935 75 

Jihlava Burdichová Marie 03.05.1940 70 

Podolí u Brna Grolichová Květoslava 04.05.1940 70 

Brno, minorité Fuisová Ludmila 07.06.1940 70 

Přerov Konštacký Jiří 18.07.1940 70 

Praha PMS Blechová Miroslava 20.07.1940 70 

Čáslav Zajícová Marie 13.06.1945 65 

Nezařazení Boleček Jan 17.06.1945 65 

Třebíč Pokorná  Boţena 08.07.1945 65 

Svatava Balogová Marie 02.05.1950 60 

Praha Sv. Josef Konůpková Blanka 21.06.1950 60 

Šternberk Dostálová  Markéta 15.07.1950 60 

Přerov Klimíček Petr 14.06.1955 55 

Olomouc rodiny Pelikánová Hana 01.05.1960 50 

Brno, minorité Blahová Marie 10.05.1960 50 

Brno, kapucíni Červinková Květoslava 16.07.1960 50 

Slatiňany Horová Ladislava 26.07.1960 50 

Čeladná Alexa Petr 21.05.1965 45 

Opava Krohe Petr 24.05.1965 45 
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Výročí profese květen, červen a červenec 2010 

Šumperk Kocůrek Petr 31.05.1965 45 

Ostrava Šimíčková Ludmila 28.06.1965 45 

Brno, kapucíni Fojtíková Anna 01.07.1965 45 

Šternberk Braunerová Aneţka 03.07.1965 45 

Nezařazení Šimová Renata 28.05.1970 40 

Jilemnice Gazda Štěpán 20.06.1970 40 

Liberec Jech David 16.07.1970 40 

Hradec Králové Suchánek Jan 04.06.1975 35 

Zlín Sládková Magdalena 22.07.1975 35 

Slatiňany Muzikantová Jaroslava 17.05.1980 30 

Společenství Přijmení Jméno Profes VýročíProf 

Příbram Hrubá Ludmila 21.06.1945 65 

Praha Spořilov Zlámal Josef 25.06.1950 60 

Čeladná Halabica Daniel 01.06.1975 35 

Frýdek-Místek Bjolková Marie 07.06.1985 25 

Frýdek-Místek Buţek  Pavel 07.06.1985 25 

Frýdek-Místek Buţková Justina 07.06.1985 25 

Frýdek-Místek Magnusková Jiřina 07.06.1985 25 

Frýdek-Místek Pavlosek Vladimír 07.06.1985 25 

Frýdek-Místek Pavlosková Marie 07.06.1985 25 

Frýdek-Místek Stolařová Jarmila 07.06.1985 25 

Jihlava Šenkýř Jiří 21.07.1990 20 

Praha Sv. Josef Elzeinová Fatima 07.05.1995 15 

Plzeň Srbová Anna 13.05.1995 15 

Svatava Mejstříková Erika 13.05.1995 15 

Nezařazení Geryková Růţena 14.05.1995 15 

Moravská Třebová II Kryštof Josef 01.07.1995 15 

Moravská Třebová II Lišková Ludmila 01.07.1995 15 

Moravská Třebová II Maděrová Marie 01.07.1995 15 

Kroměříţ Kolomazníková Vlastimila 04.05.2000 10 

Kroměříţ Ţiţlavská Bernardina 04.05.2000 10 

Brno, Husovice Soukupová  Eva 08.05.2005 5 

Svatava Balogová Marie 08.05.2005 5 

Svatava Bariová Jolana 08.05.2005 5 

Svatava Bariová Terezie 08.05.2005 5 

Svatava Hamouzová Věra 08.05.2005 5 

Liberec Jech David 17.05.2005 5 

Liberec Jechová Hana 17.05.2005 5 
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Fotoreportáž z Cyrilometodějské pouti 

mše sv. na Levém Hradci Vykročení na XXIX. ročník CMP 

Přes Vltavu Po vltavském břehu 

V cíli I. etapy na Proseku u sv. Václava Zahájení II. etapy 
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Modlitba Anděl Páně 

Ve Staré Boleslavi 

III. etapa—Semice 

4. etapa—při mši sv. v Nymburce 

4. etapa 

Na startu 5. etapy—Městec Králové 
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Přílohy zápisu ze zasedání Národní rady 
Příloha č. 1 

Naše přítomnost ve světě 

Závěry generální kapituly SFŘ Budapešť 2008 k životu sekulárních františkánů ve světě 

rozpracované pro potřeby NBS SFŘ v ČR. 

Jsme křesťané, sekulární františkáni, a náš řád je v katolické církvi veřejným sdruţením věřících, kteří se 

snaţí, inspirováni sv. Františkem, ve svém ţivotě následovat Krista, ţít křesťanské hodnoty a ctnosti a 

stávat se tak svědky a nástroji jeho poslání mezi lidmi, hlásat Krista ţivotem i slovy, být šiřiteli pokoje, 

přinášet druhým radost a naději. Způsob ţivota nám určuje naše Řehole: 

„Řehole a ţivot sekulárních františkánů je toto: zachovávat evangelium našeho Pána Jeţíše Krista podle 

příkladu sv. Františka z Assisi, který od Krista čerpal podněty pro svůj ţivot a učinil jej středem svého 

ţivota s Bohem a s lidmi. Kristus je dar Otcovy lásky a cesta k němu. On je pravda, do které nás uvádí 

Duch svatý. On sám je ţivot, který nám přišel dát v hojnosti. Sekulární františkáni se kromě toho mají často 

věnovat četbě evangelia. Z  evangelia mají přecházet k ţivotu a ze ţivota k evangeliu.―( Řehole čl. 4). 

Do současné doby jsme se s výraznou převahou věnovali svému ţivotu s Bohem v církvi a ne ve světě 

(s lidmi), přecházeli ze ţivota k evangeliu a ne z evangelia k ţivotu a tak nám tu vznikal určitý dluh. Na to 

upozornila generální kapitula našeho řádu v Budapešti 2008 a z jejích závěrů jednoznačně vyplývá, ţe 

nadešla doba skutečně aktivního vstupu „do světského světa člověka― s odhodláním a očividnou 

zodpovědností prakticky svědčit a hájit pravdu, spravedlnost, svobodu, mír, lidská práva a důstojnost 

člověka, celistvost stvoření a ostatní křesťanské hodnoty, čímţ by se měl vyrovnat výše uvedený nepoměr, 

splatit náš dluh světu i církvi.  

Jsme součástí církve, která putuje společně s celým lidstvem po cestách dějin. Ţije ve světě a ačkoli není 

z tohoto světa (Jan 1, 14-16), je povolána k tomu, aby mu slouţila tím, ţe bude věrná svému 

nejvnitřnějšímu povolání.  Základním posláním církve je apoštolát, tj. veškerá činnost zaměřená k šíření 

Kristova království všude na světě, aby se všichni lidé stali účastnými spasitelného vykoupení a jejich 

prostřednictvím tak byl celý svět usměrňován ke Kristu. Tak i my, sekulární františkáni, jsme se všemi 

lidmi dobré vůle povoláni k tomu, abychom budovali svět, který je bratrštější a více odpovídá evangeliu, 

aby se tak uskutečňovalo Boţí království. Proto máme náleţitě a v křesťanském duchu sluţby vykonávat to, 

za co máme odpovědnost (viz Řehole čl. 14). Naším posláním je ţít evangelium ve světě, ne se od světa 

Úvodní slovo 

     Na svém zasedání dne 17.4.2010 schválila národní rada SFŘ v ČR dokument „Naše přítomnost ve 

světě―, který obsahuje rozpracované závěry GK SFŘ z Budapešti 2008 k životu sekulárních františkánů 

v naší republice. Tento dokument nám má pomoci k lepšímu pochopení a uvědomění si své 

spoluodpovědnosti za svět, ve kterém žijeme. Pokouší se trochu více rozvést některá ustanovení o způsobu 

života sekulárních františkánů uvedená v hlavě II. Řehole SFŘ a kapitole II. Generálních konstitucí SFŘ. 

     V první části jsou k tomu doporučení o tom, jak žít ve světě, z čeho přitom vycházet, co je naším 

posláním a smyslem života ve světě, o co se máme snažit. Ve druhé části jsou uvedeny některé konkrétnější 

formy a způsoby aktivity našich členů, kterými můžeme plnit své poslání a závazky ve světě, jež jsme na sebe 

profesí převzali.   

     Proto je třeba, aby se bratři a sestry v MBS s tímto dokumentem seznámili a dle svých schopností, 

možností a podmínek se inspirovali ke konkrétním osobním i společným aktivitám k naplnění smyslu své 

existence ve světě. Je to aktuální zejména v současné době, kdy je naše společnost v krizi a hledají se cesty, 

jak dál. 

Pokoj a dobro. 

V Petrovicích u Karviné dne 24.4.2010 

                                                                                       br. Václav Němec OFS 

                                                                                     národní ministr SFŘ v ČR 
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izolovat. Svou víru neskrývejme ale vyznávejme, i kdyţ to ve světě můţe přinášet riziko neporozumění, 

odmítnutí, výsměchu či dokonce protivenství. Abychom se stali uţitečným kvasem, je třeba toto riziko 

přijmout.  

     Evangelium je naší ţivou inspirací k zásadním mravním, sociálním a společenským postojům. Náš 

apoštolát ve světě představuje snahu utvářet v křesťanském duchu smýšlení a mravy, zákony a struktury 

společnosti, ve které ţijeme. Zde na poli práce, povolání, studia, bydliště, volného času nebo druţných 

setkání jsme nejpovolanější pomáhat svým bliţním a to takovým spojením ţivota s vírou, jakým se 

stáváme světlem světa: 

 – solidností ve všech záleţitostech, jíţ získáváme všechny pro lásku k pravdě a dobru a nakonec pro 

Krista a církev; 

-  bratrskou láskou, která nám umoţňuje mít účast na ţivotních podmínkách, práci, bolestech i tuţbách 

našich bratří i sester a připravovat pomalu a citlivě srdce všech k působení spasitelné milosti; 

-  uvědoměním si svého podílu na budování společnosti, s nímţ se snaţíme naplnit křesťanskou 

velkodušností své působení v rodině, ve společenském ţivotě a v povolání. 

     Tak umoţnit všem poznat křesťanství jako způsob ţivota, který je moţno praktikovat a dát tak svému 

ţivotu smysl. Vţdyť křesťan, a zvláště františkán,  má být tam, kde se děje bezpráví, kde je ubíjen ţivot a 

pošlapávána lidská důstojnost, aby tam v Kristově jménu přinesl naději a napomohl utiskovaným k právu a 

svobodě, bránil křesťanské hodnoty. Je nutno usilovat o návrat přirozeného práva do právní teorie i praxe, 

aby se odstranila mezera mezi literou zákona a duchem. Kultivace občanských ctností, osobní 

odpovědnosti a právního vědomí je jednou z cest k obnově právního státu, k prosperující občanské 

společnosti. Řád mravní tak musí předcházet řádu právnímu. Proto je třeba zastavit a zvrátit úpadek práva 

a morálky, dosáhnout společenského ţivota ve smyslu spolkovém, místním a sousedském. Ten je zaloţen 

na chuti proţívat spolu nějaký čas, nejen se zavírat do svých osobních, pracovních nebo rodinných či 

duchovních ţivotů. Na druhé straně duchovní ţivot, vědecké bádání, zboţnost, kulturu a vzdělanost je 

třeba vnímat jako výraz bytostné potřeby člověka, tedy něco, co mu pomáhá být lépe člověkem. Všichni 

mohou v této věci něco dělat. Ţijeme tedy svůj ţivot ve světě skutečně křesťansky nebo si ve světě na 

křesťany jen hrajeme?  Pochopme, ţe nejvíce evangelizujeme svou přítomností ve světě, ţivotním stylem a 

vztahem lásky, ne jen pouhým kázáním a učením. O sv. Františkovi se říká, ţe pronesl slova: „Stále 

hlásejte evangelium; je-li to nutné, pouţívejte také slova.― 

     Je potřeba si se vší důsledností uvědomit a přijmout za své, ţe nejvhodnějším znamením, které ukazuje, 

ţe Kristus ţije ve svých věrných, je svědectví, jeţ kaţdý z nás podává celým svým ţivotem, pramenícím 

z víry, naděje a lásky. Jako občané tohoto světa musíme spolupracovat na budování a řízení časného řádu, 

hledat ve světle víry vyšší zásady pro své jednání v rodinném ţivotě, v zaměstnání, v kultuře, sociálním a 

veřejném ţivotě a při vhodné příleţitosti je vhodným způsobem sdělovat druhým. Vţdyť veřejnou 

bohopoctou a modlitbou, pokáním a dobrovolným přijímáním námah a ţivotních trápení, čímţ se 

připodobňujeme trpícímu Kristu, můţeme zasahovat všechny lidi a přispívat ke spáse celého světa. 

Mysleme na větší vnitřní jednotu mezi naším praktickým ţivotem a naší vírou, lepší vyuţívání duchovního 

bohatství církve i řádu v našem ţivotě i v ţivotě světa, na vymanění se z náboţenského stereotypu 

formálností duchovní obnovou, oţivením víry, formací, očištěním se od neuţitečných nebo zastaralých 

postojů, metod a postupů. 

     Jako občané postsocialistické éry jsme stále ještě ne zcela dospělí. Stojíme před úkolem dozrát 

k hlubšímu právnímu vědomí a ke schopnosti převzít občanskou a politickou odpovědnost za veřejné 

záleţitosti. Síla demokratického státu spočívá v občanech, kteří ochotně a rádi přijímají odpovědnost za 

sebe, za svou rodinu, za společenství a za stát, v němţ ţijí. Moţnost ţít ve svobodě a podílet se na řízení 

veřejných záleţitostí je veliký dar, ale také závazek. Politika není jen bojem o moc, ale také sluţbou 

člověku, je uměním a příleţitostí pro lidi statečné, zásadové, pravdomluvné a neúplatné. Vzorem nám 

můţe být náš bratr Dr. František Nosek.  Je to samozřejmě cesta dlouhodobá a pracná, ale chceme-li dostát 

svým závazkům, musíme ji podstoupit.  

     II. vatikánský koncil vyzval křesťany, aby se důkladně vyzbrojili vědomostmi a zapojili se do 

hospodářského, sociálního a politického ţivota; jen tak mohou totiţ napomoci řešení sociální otázky, 

kterou bez odhodlaných svědků evangelia a všech lidí dobré vůle vyřešit nelze. Rozum, ochuzený o dary a 

výzvy zjevení riskuje, ţe ztratí z očí svůj konečný cíl – věčný ţivot. Víra zbavená rozumu upadá do 

nebezpečí, ţe se z ní stane mýtus nebo pověra. Nestačí jen nadšení, horlivost a dobrá vůle.  Chce to 

posílení a zaměření naší aktivity dle místních podmínek, okolností a moţností našich společenství a členů, 
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zejména do výše uvedených oblastí. K tomu můţeme pouţít všechny legální způsoby, některé  z nich jsou 

uvedeny níţe. Bude to od kaţdého z nás vyţadovat osobní postoj víry, prosazovat skutečně univerzální 

pravdy, protoţe je známe a jenom se někdy tváříme tak jako by nebyly – přijmout představu, ţe nejsou, je 

totiţ jednodušší a zbavuje nás to nepříjemných závazků. Je třeba něco dělat pro to, aby pravda a láska 

zvítězila nad lţí a nenávistí. Nesmíme se vzdát naděje, nesmíme se zříkat ideálů a vizí. Uprostřed české 

společnosti nemůţe křesťanské společenství opustit výhled na přicházející Boţí království. Slova, která 

vyslovujeme v modlitbě Páně: „Přijď království Tvé―, nás nutí promýšlet dopad tohoto poselství pro náš 

nejosobnější ţivot víry i pro naši společenskou odpovědnost. 

Příklady některých základních způsobů aktivity:  

1. Nebojácně žít ve světě podle evangelia. Náš ţivot musí být zaloţen spíše na osobní odpovědnosti před 

Bohem neţ na zvyklostech. Uvědomělý ţivot podle evangelia vyţaduje zdůraznění vzdělání ve víře jako 

nutného předpokladu pro dialog se světem a pro převzetí odpovědnosti za svůj ţivot ve světě a své 

působení na svět. K tomu je třeba 

hlouběji poznávat Jeţíše Krista a Písmo svaté 

rozvíjet  cílenější a hlubší studium našich základních řádových dokumentů 

podrobněji se seznámit s nejdůleţitějšími církevními dokumenty a dokumenty Učitelského Magisteria 

církve vyjadřujícími se k ţivotu křesťana ve světě 

nebát se působit na svět a vést s ním dialog. 

 

2. Posilovat základy občanské společnosti. Společnost bez respektu ke společnému dobru chřadne. Dnes se 

zdůrazňuje jednostranně individuální svoboda, která nechce být vázána ţádnou odpovědností, zcela se 

vytrácí porozumění pro potřebu společného dobra. Přitom jde o jeden z úhelných kamenů, na který kladli 

důraz jiţ nejstarší církevní otcové a který učinil evropskou civilizaci tím, čím dnes je. Obsahem společného 

dobra je osobní bezpečnost, vnitřní a vnější bezpečnost země, respekt k lidským a občanským právům, 

spolupráce občanů ve všech sférách zaměřená na prosperitu celé společnosti, rozumná sociální síť 

podpírající slabé občany. Společné dobro je tedy soubor společenských podmínek, které umoţňují 

kaţdému člověku uplatnění a rozvoj jeho schopností ve směrech hospodářských, politických, kulturních a 

duchovních. 

a) podpora demokracie, která není pouze výsledkem formálního dodrţování pravidel, nýbrţ také plodem 

uvědomělého přijetí hodnot, na nichţ se zakládají demokratické postupy, přijetí „společného dobra― jako 

cíle politického ţivota a jeho normativního kriteria. 

hájit zásadu subsidiarity, tzn. co mohou jednotlivci provést z vlastní iniciativy a vlastním přičiněním, to 

se jim nemá brát z rukou a přenášet na společnost, takţe všechny společnosti vyššího řádu musí zaujímat 

vůči niţším společnostem postoj sluţby, tedy ochrany, podpory a rozvíjení 

podporovat participaci (spoluúčast), v aktivitách, jejichţ prostřednictvím občan jako jednotlivec nebo 

ve sdruţení s jinými, přímo nebo skrze své zástupce přispívá ke kulturnímu, ekonomickému, 

společenskému a politickému ţivotu občanské společnosti, k níţ patří 

podílet se na správě společnosti aktivní účastí ve volbách do parlamentu či samosprávy jako volič 

kandidáta ţijícího křesťanskými hodnotami anebo s přihlédnutím ke svým schopnostem a moţnostem jako 

takový kandidát 

aktivně dávat médiím na vědomí své stanovisko (kladné či záporné) na jimi zveřejňované věci, 

vyjadřovat se v nich ke společenským událostem dotýkajících se vlastního ţivotního postoje. 

 b) ochrana a rozvíjení lidských práv jako prostředek uznávání a respektování důstojnosti lidské osoby. 

Tato práva zahrnují především uspokojování základních potřeb osoby na tělesné, duchovní a společenské 

rovině. Rodina je základní buňkou, v níţ se vytváří a pokračuje vědomí osobní, občanské a národní 

identity. Je prostorem pro souţití generací a pro získávání zkušeností, nutných pro zaujímání postojů ve 

společnosti. Nejpalčivějším výrazem dnešní krize rodiny je neochota učinit rozhodnutí k výlučnému 

manţelskému spojení muţe a ţeny a jeho věrnému celoţivotnímu trvání. A přitom jen v něm je moţné 

vychovávat děti zdravé nejen tělesně, ale i duševně a zajistit dobré podmínky pro rozvoj jejich inteligence, 

charakteru i speciálních nadání. 

pouţívat lidská a občanská práva, povinnosti a svobody k naplnění našeho poslání ve světě v souladu 
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s křesťanskou morálkou 

dbát na správné uplatňování osobní svobody, coţ vyţaduje přesné vymezení ekonomického, 

společenského, právního, politického a kulturního řádu. 

3. Utvářet civilizaci lásky. Láska v pravdě, kterou Jeţíš Kristus dosvědčil svým pozemským ţivotem a 

zejména svou smrtí a vzkříšením, je hlavní hnací silou pravého rozvoje kaţdé lidské osoby i celého lidstva. 

Ona dává pravou náplň osobního vztahu k Bohu a k bliţnímu, je principem nejenom mikro-vztahů: 

přátelských, rodinných a vztahů uvnitř malých skupin, ale také makro-vztahů: sociálních, ekonomických a 

politických. Ţivot lásky v pravdě vede k pochopení toho, ţe přijmout hodnoty křesťanství je prvkem 

nejenom uţitečným, ale i nezbytným pro vytváření dobré společnosti a pro opravdový integrální rozvoj  

    člověka. 

spolupracovat podle svých vlastních schopností a moţností na uskutečňování společného dobra a na 

jeho rozvíjení 

být nositeli míru a pokoje, kdy obojí je zaloţeno na správném pojetí lidské osoby a vyţaduje budování 

pořádku na spravedlnosti a lásce, přičemţ láska spravedlnost překračuje, neboť mezilidské vztahy se 

nemohou řídit jedině podle měřítka spravedlnosti 

dbát na solidaritu, tj. sdílení dober hmotných i duchovních, která je přímým poţadavkem lidského a 

křesťanského bratrství, protoţe všichni jsme odpovědni za všechny; čili být solidární s těmi, kdo trpí 

sociálními nespravedlnostmi či nepříznivými ţivotními okolnostmi, vţdyť charita je odedávna polem, na 

němţ křesťan můţe osvědčit svou lásku k bliţním a kde můţe také najít hluboký smysl ţivota i sám pro 

sebe 

dle svých moţností poskytovat sluţbu v různých oblastech společenského ţivota provázenou úsilím o 

vlastní vnitřní obnovu 

ţehnat všem, se kterými se setkáváme (přátelům, známým, sousedům, nadřízeným, podřízeným, 

spoluzaměstnancům), státním činitelům i politikům a modlit se za ně, aby zodpovědně rozhodovali a 

jednali v zájmu „společného dobra―. 

Pouţitá literatura: 

Řehole SFŘ -  Dokumenty SFŘ, 2008, PROFI-TISK GROUP s.r.o., NR SFŘ v ČR 

Konstituce pastorální o církvi v dnešním světě Gaudium et spes a Dekret o apoštolátu laiků - Dokumenty 

II. Vatikánského koncilu, Zvon, Praha 1995 

Kompendium sociální nauky církve, Papeţská rada pro spravedlnost a mír, (Karmelitánské nakladatelství 

Kostelní Vydří 2008) 

Pokoj a dobro – List k sociálním otázkám v České republice k veřejné diskusi, sekretariát České biskupské 

konference, Praha 2000 

Petrovice u Karviné dne 4.4.2010 

Zpracoval:                                                                          br. Václav Němec OFS 

                                                                                          národní ministr SFŘ v ČR 

Příloha č. 2 

Zpráva o hospodaření sekretariátu 

Vyúčtování semináře 19.a 20.3.2010, Brno – Petrinum 

 

Příjem od účastníků semináře   6.729,- 

Výdaje: obědy   - 5.063,- 

  nájem Petrina  - 6.000,- 

 

Celkem     - 4.334,-  výdaj schválený na NR 16.1.2010 
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Vyúčtování provozní zálohy od 1.1.2010 do 17.4.2010 (po NR) 

 

Datum  Položka Doklad č. Příjem Výdej Zůstatek 

  Počáteční stav 1.1.2010   1.671,- 

27.1. 01/10 Pošta - obálky  12,- 1659,- 

27.1. 02/10 Pošta - známky  34,- 1625,- 

4.2. 03/10 Pošta - známky  14,- 1611,- 

23.2 04/10 Barva do tiskárny  580,- 1031,- 

26.2 05/10 Kopírování zpravodaje č.4  576,- 455,- 

3.3. 06/10 Poštovné zpravodaj  280,- 175,- 

19.3. 07/10 Kopírování – oprava výročí ke zpravodaji  150,- 25,- 

19.3. 08/10 Nákup občerstvení(vody) na seminář v Brně  82,- - 57,- 

20.3. 09/10 Příjem plateb ze semináře 19.a 20.3. 6729,-  6672,- 

16.4. 10/10 USB 2 GB  235,- 6437,- 

 10/10 Barevné kopie zpravodajů 1.- 4. pro archiv  840,- 5597,- 

NR 17.4. 11/10 Odvedená hotovost do pokladny SFŘ 5597,-  0,- 

17.4. 12/10 Přijatá provozní záloha 2000,-  2000,- 

17.4. 13/10 Archivační boxy – pro archiv SFŘ  131,- 1869,- 

      

  Zůstatek k 17.4.2010  Kč 1.869,- 

Svatý Hostýn 
dne 17.– 18.září 2010 

Pátek 17.9. 

od  17 hod.  ubytování  

19 hod.     společná večeře – po františkánsku 

 20.30  růţenec – v kapli - 
        21 hod.     nešpory a modlitba před spaním 

 Poté možnost soukromé adorace. 

Sobota 18.9. 

6.50 hod.  ranní chvály – v kapli - 
7.30 hod.  snídaně   

8.30 hod.  Přednáška o sv.Anežce České 

P. Jiří Bonaventura Štivar, OFMCap., - v sále poutního domu 

10.15 hod. POUTNÍ MŠE SVATÁ - v bazilice – 
celebruje P.  

ihned po mši – do 12 hodin – v kapli – bude příleţitost  

k soukromému uctění ostatku svaté Anežky České 

12.15 hod. oběd 

13 hod.  závěrečné poţehnání - v bazilice - 

Františkánská národní pouť 
Příloha č. 3 
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Otec arcibiskup Mons. Jan Graubner vyzývá všechny, aby se zapojili do modlitby za národ 

a jeho představitele:  

Drazí bratři a sestry, všechny vás vyzývám a prosím, abyste se zapojili pravidelnou modlitbou, kterou vám 

předkládám, za náš národ a jeho představitele. V dějinách spásy se mnohokrát ukázalo, že právě vnější a 

společenské problémy často způsobené odklonem od Boha, které tlačily lid, byly impulsem k novému 

obrácení, věrnějšímu přilnutí k Bohu a k modlitbám plným důvěry, které Bůh vyslyšel. Bůh je připraven i 

dnes nás vyslyšet. Všem, kteří přijmou tuto výzvu, upřímně děkuji a každému ze srdce žehnám  

+ arcibiskup Jan  

Všemohoucí věčný Boţe, na přímluvu svatého Václava, dědice české země, přijmi naše prosby za ty, kteří 

nám vládnou: dej jim ducha moudrosti a prozíravosti; ať respektují Tvůj spravedlivý řád, hájí lidskou 

důstojnost a ţivot kaţdého člověka od početí aţ do přirozené smrti; ať podporují zdravou rodinu zaloţenou 

na celoţivotním věrném svazku muţe a ţeny; ať poctivě spravují svěřený majetek a svým jednáním dávají 

dobrý příklad celé společnosti; ať jsou zodpovědní vůči dalším generacím, probouzejí touhu po dětech a 

jejich dobré výchově.  

Nás pak naplňuj Svatým Duchem a veď ke svědomitosti, abychom svým ţivotem přispívali ke šťastné 

budoucnosti národa a zodpovědně rozhodovali.  

O to prosíme skrze Krista, našeho Pána. 

Amen. 

Česká biskupská konference 

A.D. 2010  

Mimořádná volební příloha 

Br. František Nosek o volbách 
(z článku v časopise Dorost č.20 z roku 1929: „Volby 27.října musí 

být volbami v duchu svatováclavském) 

 

 „Rozhodně nebylo by správné a dokonce uţ ne demokratické, 

přihlíţet s nechutí anebo s netečnou zdrţenlivostí k události tak 

významné, jako jsou kaţdé větší volby. Jevila by se v tom slabošská 

odhodlanost přenechat řízení veřejných záleţitostí případně i těm, 

kdo by byli ochotni řídit stát bez ohledu na mínění širokých vrstev 

národa…― 

V článku se pak zabývá důvody předčasného rozpuštění 

parlamentu. V jeho článku není ani stínu nenávisti k protivníkovi, i 

když nebojácně poukazuje na chyby, kterých se dopouštěl. V závěru 

pak uvádí: 

„Opakujeme znovu, toto všecko jsou pouhé ukázky ze 

zamořeného, a to politickou jednostranností a nespravedlností 

zamořeného, politického ovzduší, z něhoţ nutno snaţit se vyjít 

novými volbami…účelem těchto voleb nemůţe být nic jiného, neţli 

jasné a zřetelné poučení, ţe ţádná strana nesmí se domnívat, ţe by 

bylo moţno jednostranný zájem stranický stavět nad zájem celku a 

nekompromisně vnucovat jej všem ostatním… 

Zachránění demokratických základů státu, zachránění smyslu pro 

spravedlivý ohled na odůvodněné poţadavky všech vrstev v národě 

jsou ony motivy, o kterých se v nastávajících volbách bude 

rozhodovat…― 

Váţení přátelé, sestry a bratři, 

ač jsme františkáni, snad bychom 

si mohli dnes, kdy se na 

politickém obzoru stále zřetelněji 

rýsuje tichá koalice s KSČM, 

připomenout jednu moudrou 

zásadu jezuitů: Modli se tak, jako 

by všechno záleţelo na Bohu, a 

jednej tak, jako by všechno 

záleţelo na tobě.  

Co z toho vyplývá? Druhá 

polovina myšlenky je jasná – za 

prvé zodpovědně rozhodnout, 

komu dám svůj hlas, za druhé – 

k volbám skutečně dorazit. 

První část myšlenky nabízí řadu 

m o ţ n o s t í ,  n a p ř . :  j s m e 

v liturgickém období, které bývalo 

vyhrazeno Slavnému růţenci. Co 

kdybychom desátek …který 

Ducha svatého seslal, zacílili na 

volby?  Mocí Ducha svatého 

ovlivnila společná modlitba 

nejednou dějiny. Věřme v její sílu. 

Pokoj a dobro všem                                  

Zuzana Holasová, Spořilov 
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V Poříčí nad Sázavou 17. 4. 2010    

 

Váţené sestry a bratři, milí přátelé! 

 

   Na letošním formačním semináři Sekulárního františkánského řádu v Brně (19. – 20. 3.) jsme mimo 

hlavní program „Naše přítomnost ve světě― diskutovali i o volbách a jejich a naší účasti na nich. A dnes při 

našem setkání  u hrobu Dr. F. Noska jsme si znovu uvědomili naši povinnost angaţovat se i v politice. 

   Letošní volby budou v pátek a v sobotu po slavnosti seslání Ducha svatého. Proto vás prosíme: zamyslete 

se nad touto záleţitostí, věnujte jí pozornost i čas.  K letošním volbám bude nás voličů pozváno více neţ 8 

milionů = bude rozdáno přes 8 milionů hřiven.  Viz Mat. 24,14-30. Řeč je zde o tom, kdo je věrný 

v malém (jednom hlase z osmi miliónů) i o sluţebníku lenivém a také o tom, co nám bude odňato. Jak 

s volebním lístkem naloţíš Ty? 

   Pokoj, dobro i radost  

     přeje 

        František Reichel 

Dejme prostor  spisovatelce Hilde 

Firtelové a jejímu svědectví z knihy 

Vzorný prosebník pro miliony o P. 

Petrovi Pavlíčkovi OFM. Svědectví 

o tom, jak modlitba věřících 

pomohla osvobodit Rakousko od 

okupačních vojsk. Františkán P. 

Petr Pavlíček (1902 – 1982) je 

z a k l a d a t e l e m   S m í r n é h o 

růžencového hnutí za mír ve světě, 

které v době před oním vítězstvím 

mělo už téměř půl milionu členů… 

„Když se r. 1945 blížil konec války, 

doufali v Rakousku, že bude brzy 

podepsána mírová smlouva a 

nastanou normální poměry. Spojenci 

přece dojednali v Jaltě, že Rakousko 

má hned po  válce  z í skat 

samostatnost jako demokratický stát. 

Bohužel to byla jen iluze. I když se 

již v listopadu 1945 konaly první 

svobodné volby, z nichž vzešla 

demokraticky zvolená vláda se 

spolkovým kancléřem Leopoldem 

Figlem v čele, nezdálo se, že by 

spojenci nějak zvlášť pospíchali se 

stažením vojsk z Rakouska, zvláště 

Sovětský svaz ne. Šlo jim především 

o otázku německého majetku 

v Rakousku, na níž se nemohli 

dohodnout. Místo zlepšení byla 

situace rok od roku těžší a vyhlídky 

chmurnější. V roce 1947 už 

docházelo skoro k beznaději. Nebyly 

vyhlídky na odchod okupačních 

vojsk a na uzavření státní smlouvy… 

 V r. 1953 se stal spolkovým 

kancléřem Julius Raab. Pokusil se o 

novou zahraniční politiku: důvěru 

místo nedůvěry. 1954 – to bylo jiţ 

devět roků dohadování se o státní 

smlouvě. Rakušané museli opět 

s p o l k n o u t  h o ř k o u  p i l u l k u 

neúspěchu. Jiţ světoznámé ,nět´ 

sovětského zahraničního ministra 

Molotova bylo opět vysloveno. 

Ţádal, aby Rakousko prohlásilo, ţe 

sovětská vojska zůstanou na jeho 

území tak dlouho, dokud nebude 

vyřešena německá otázka.  

Vláda poznala nebezpečnost této 

výhrady a zcela rozumně odmítla, 

neboť kdy se vyřeší německá otázka, 

to ví jen Pán Bůh sám. 1955 -  deset 

let od konce války – nastal 

nepředvídaný obrat. Spolkový 

kancléř Raab volal otci Petrovi: 

„Otče, modlete se, prosím! Přimějte 

své členy, aby se modlili tak 

vroucně, jako snad nikdy!― Zdálo se 

být něco ve vzduchu. Krátce po 

Velikonocích byla pozvána vládní 

delegace do Moskvy: tvořili ji Raab, 

Figl, Schärf a Kreisky. A tu se neslo 

éterem vytouţené poselství: 

Rakousko bude svobodné! Rusové 

jsou ochotni se stáhnout a uzavřít 

s Rakouskem státní smlouvu. Nikdy 

předtím a nikdy potom (kniha ovšem 

byla napsána před rokem 1989 — 

pozn. red.) neopustili Sověti území, 

které měli jednou ve své moci. 15. 

května 1955 byla podepsána 

smlouva v zámku Belvedere, tak 

dlouho slibovaná, očekávaná a tak 

dlouho vyprošovaná. Rakousko má 

nyní konečně státní smlouvu. 

Dříve než opustil poslední cizí voják 

spolkové území, dne 26. října 1955 

se konalo tradiční procesí ke cti 

Jména Panny Marie jako projev 

díků – na Náměstí hrdinů. 

P o c ho dň o vé ho  pr ů vo d u  s e 

zúčastnily tisíce. Mezi nimi i 

spolkový kancléř Raab, ministr 

zahraničí Figl a jiné prominentní 

osobnosti veřejného života. Spolkový 

kancléř se osobně ujal slova. Byl 

hluboce přesvědčen o tom, že otec 

Petr s ostatními členy růžencového 

tažení vymodlili Rakousku svobodu 

a také to otevřeně prohlásil: „Oněm 

katolíkům… kteří se připojili 

k mocnému vyznání víry a lásky 

k vlasti chci jako spolkový kancléř 

z upřímného srdce poděkovat za 

prokázanou lásku, věrnost a 

o b ě t a v o s t .  V y z ý v á m  t o t o 

nepřehledné množství věřících 

katolíků Rakouska, aby i nadále 

pokračovali věrně v modlitbách a 

prosili za šťastnější a lepší 

budoucnost. Prosme také, aby 

nebeská Královna rozprostírala 

nadále ochranný plášť nad naší 

krásnou zemí a byla vždy 

Přímluvkyní u svého Božského Syna 

i v budoucnosti. Dnes vysíláme k 

nebi radostnou modlitbu, kterou 

uzavíráme slovy: „Jsme svobodni! 

Díky Tobě, Maria!― Mezi jásajícími 

davy stál vyzáblý muž v hnědém 

františkánském hábitu. Jeho srdce 

bylo naplněno radostí a vděčností. 

Růžencové tažení, které založil, 

dosáhlo velkého duchovního 

vítězství.― 

      

 

          (Vybrala Mgr. Lucie Vorlová) 

Modlitba má sílu 
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    Přečetl jsem si všechny ostatní příspěvky, které se týkají voleb. Je v nich jistě oprávněně kladen důraz na 

zodpovědnost při rozhodování, na důleţitost modliteb a pomoc Ducha svatého… Jistě to vše a jiné „zboţné 

podpory a opory― nemůţe být nikdy na škodu, ba právě naopak. 

    Přesto pokládám za potřebné – jako člověk, který se vţdycky (nejen aţ po roce 1990) angaţoval ve 

veřejném prostoru – doplnit a rozvinout některé praktické pohledy, které ve svém příspěvku načal František 

Reichel. 

    Nejít k volbám, to znamená (v našem volebním systému) dát svůj hlas těm, kteří získají ve volbách 

nejvíce hlasů. Tedy tak si mohou počínat jen ti, kteří chtějí podpořit ODS nebo ČSSD. Pak je ovšem 

otázkou, proč jim ten hlas nedají rovnou. Pro nás všechny ostatní (kteří těmto stranám nechceme dát hlas 

ani náhodou) platí, ţe k volbám jít musíme. 

    Ve volbách roku 2006 dalo 34% katolíků hlas ČSSD, 28% hlas ODS, 17% KDU-ČSL, 11% KSČM 

(opravdu je to tak!), 5% straně Zelených a 5% zbylým stranám (tedy jejich hlas propadl). Přesun 

výrazné skupiny katolíků k ČSSD byl důsledkem toho, ţe část tradičních voličů KDU-ČSL (zejména 

důchodci) byla vyděšena necitlivou politikou Miroslava Kalouska (ten pak ostatně byl tvůrcem „reformy 

daní―, která – jak se ukázalo, byla výhodná pouze pro bohaté).  

    Rozhodně jsem si nevšiml, že by ty strany, které získaly největší počet hlasů katolíků, v uplynulých 

4 letech cokoliv ve prospěch katolíků podnikly. ČSSD (samozřejmě spolu s KSČM a několika poslanci 

ODS) mimo jiné naprosto nesmyslně zabránila rozumnému vyrovnání mezi státem a církvemi, ODS zase 

navrhovala v rámci „zdravotnických zákonů― jednak další liberalizaci potratu, jednak zvýhodňování 

různých zájmových skupin (farmaceutických firem, pojišťoven apod.) na úkor obyčejných pacientů, 

zejména těch nemajetných. 

    Ať jsou před volbami řeči jakékoliv, ve skutečnosti mohou z voleb vyjít jen tyto možnosti:  

a) Vyhraje ČSSD (na to teď všechno ukazuje), ale nebude schopná sloţit většinu s nikým jiným, neţ 

s ODS (tedy tzv. „velkou koalici), nebo s KSČM (coţ ovšem ČSSD odmítá; stojí ovšem o tzv. „tichou 

podporu KSČM). A ţádná jiná většina nebude dosaţitelná. To se stane v případě, ţe se KDU-ČSL 

nedostane do sněmovny. 

b) Vyhraje sice ČSSD, ale většinu bude moci sloţit i ODS s „menšími stranami― – tedy s TOP 09, 

Stranou Věci veřejné a KDU-ČSL. Výsledkem bude dlouhé vyjednávání a ţádná strana nebude moci 

uplatnit celý svůj volební program. Naopak – vláda bude vládnout na základě velkého kompromisu (to 

ovšem je běţné – a kdo tohle nechápe, nechápe vůbec politiku). 

c) Vyhraje ČSSD a bude moci sloţit většinovou vládu s „menšími stranami― – tedy s KDU-ČSL a 

Stranou Věci veřejné. (TOP09 předem koalici s ČSSD odmítá, takţe tlačí na uskutečnění varianty a) Velká 

koalice, nebo b) Čtyřčlenná koalice pod vedením ODS).  

   Tato varianta c) by ale byla moţná jen tehdy, kdyţ KDU-ČSL získá alespoň 8% hlasů. Vzniklá vládní 

koalice opět bude uskutečňovat kompromisní program, který se zase tak moc nebude lišit od toho, jeţ by 

uskutečňovala koalice v čele s ODS. Toto „kmitání― kolem středu právě zajišťuje přítomnost KDU-ČSL ve 

vládě, protoţe tato strana působí jako určitá kotva kolem středu. KDU-ČSL toho sice nikdy moc 

„neprosadí―, ale mnohému můţe zabránit (a zpravidla i těm nejhorším věcem zabrání) 

   Osobně pokládám variantu a) za nejhorší. Obranou proti ní je dostatečně silná KDU-ČSL. Hlasy 

pro TOP 09 jsou hlasy pro vládu v čele s ODS nebo – při větším úspěchu ČSSD – jsou to hlasy pro 

velkou koalici. 

 

Dobře znám všechny moţné chyby a slabiny KDU-ČSL. Nejen na celostátní úrovni (kde jsou po 

vsetínském sněmu v čele lidé, které dobře a dlouho znám a důvěřuji jim), ale hlavně na místní a regionální 

úrovni (kraje, města), kde si lidovci kolikrát počínají opravdu lidsky – a natoţ křesťansky – uboze (někde 

ovšem zase příkladně). 

Přesto pokládám za nespravedlivé, kdyţ se na tuto stranu kladou automaticky (a zejména ze strany 

katolíků) mnohem přísnější měřítka, neţ na strany ostatní. To, nad čím se lidé pohoršují u křesťansko-

demokratického politika, tolerují u politiků jiných stran – a nebrání jim to, aby tyto strany volili (viz rok 

2006). 

Proč budu volit stranu křesťanskou 
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Kdyţ přemýšlíme o politice a o 

tom, koho voli t ,  vţdycky, 

pochopitelně, myslíme na tu druhou 

stranu. Jací jsou to sobečtí a 

nepříkladní lidé, ti politici, ţe myslí 

jenom na sebe a na své prebendy a 

navíc jsou to cynici a manipulátoři. 

A ţe vlastně není koho volit. Ne, ţe 

by tomu tak nebylo: ale stačí jen 

pootočit úhel pohledu a popřemýšlet 

o důvodech, proč mnoho věřících se 

do politiky neţene a vysněná 

kariéra politická se nám začne jevit 

v poněkud jiném světle. 

My, řeknu zjednodušeně, lid, jsme 

taky pěkná čeládka a vyjít s námi se 

všemi a se zájmy mnohých, kteří 

lobují za své podniky a firmy a 

motají se kolem politiků od rána do 

noci, aby je pak třeba udali médiím, 

kdyţ je nevyslyší, je asi dost těţké. 

Je to svět,v němţ můţe obstát 

opravdu asi jen velký cynik. Pan 

Kalousek navíc před nedávnem 

v jednom rozhovoru přiznal, ţe 

úplně kaţdého lze pomocí médií 

znemoţnit, stačí ukázat prstem. / 

Viz aféry pana Čunka, z nichţ 

dodnes nikdo z nás není moudrý. A 

přece mnoho věřících mluvilo o 

panu Čunkovi velmi nenávistně. 

Nezapomenu v té souvislosti na 

pana Luxe, jak jde sněmovnou a 

celá sněmovna syčí. Říkávalo se 

tehdy: had na tři rovná se Lux./ 

A není to jen otázka peněz a 

velkých investic, kolem nichţ se 

točí politický ţivot, ale i 

kaţdodenního rozhodování, které se 

danému politikovi při troše smůly 

nemusí vyplatit. Ţe rozhodnout 

dobře, je spíš otázka štěstí, jsem si 

uvědomila při nedávném pozdviţení 

kolem tzv. prasečí chřipky. Celý 

svět se nakonec shodl na tom, ţe 

chřipka byla bublina a poplašná 

zpráva, v horším případě se začalo 

fantazírovat o předem domluvené 

akci farmaceutických firem. 

Pozdviţení nastalo jen proto, ţe se 

chřipka nekonala. Kdyţ pomyslíme 

na  obrovskou odpovědnost 

epidemiologů, kteří bubnovali na 

poplach a co by se jim stalo 

v případě, kdyby  se chřipka 

rozšířila, nelze se divit, ţe se 

chovali tak, jak se chovali.   

V souvislosti s údajně ukvapeným 

zásahem epidemiologů jsem si pak 

vzpomněla na povodně v naší zemi 

v roce 2002 a na pana ing. Němce, 

který byl tehdy primátorem. Pan 

ing. Němec tehdy nechtěl bubnovat 

na poplach a vydal příkazy ohledně 

u z a v ř e n í  m e t r a  a  j i n ý c h 

protipovodňových opatření zase 

příliš pozdě. Docela nevybíravě to 

odnesl, protoţe přišla velká voda a 

mohl za to – pan ing. Němec. 

Příliš brzo, příliš pozdě…obětní 

beránek v případě katastrof, 

dokonce i kdyţ nenastanou, se najde 

vţdycky. Média mají o čem psát, a 

frustraci, napětí a různé jiné újmy, 

které se „lidu― přihodí, vţdycky 

někdo odskáče, s tím je třeba 

počítat. 

Navykli jsme si brát naše politiky 

j a ko  ně ja ké  nu tné  z l o  a 

zapomínáme, ţe na jejich chování 

se podepisujeme také my – voliči. 

I my věřící se s výmluvným 

povzdechem povzbuzujeme, ţe se 

za politiky musíme modlit. Ale sami 

na ně nadáváme a šíříme o nich 

soudy vyčtené z novin, které 

nemusejí být pravdivé. 

Rozhodně nechci nic lakovat 

narůţovo. Náš svět je skutečně 

velmi nemilosrdný – a nemorální. 

Chci jen pootočit náš navyklý úhel 

pohledu: kdyţ budeme dítěti kaţdé 

ráno opakovat, ţe je lump a 

darebák, nakonec se jím opravdu 

stane. A to platí o kaţdém člověku. 

Nehledejme lepší  pol i t iky. 

Nehledejme nezkaţené, dobré lidi. 

Při tomto tlaku, při takto rozdaných 

kartách, se z kaţdého člověka, který 

vejde do politiky, stane člověk 

odsouzeníhodný . 

Myslím, ţe kdyby dnes přišel  

někdo za politikem a řekl mu: „ Jste 

vzácný člověk. Modlím se za vás, 

abyste všechno zvládnul s čistým 

štítem.―, myslel by si dotyčný, ţe 

mluví s nějakým bláznem. A přece 

jen tak můţeme my, věřící,  kromě 

toho, ţe půjdeme k volbám, 

zasáhnout do politiky. 

A nevyčítejme jim ani ty, stále 

dokola omílané, peníze. Zdá se, ţe 

ty jejich zatraceně smrdí. 

Znám dost lidí, kteří tiše a bez 

pozornosti médií vydělávají daleko 

víc. 

Sledovala jsem smutek polského 

národa nad tragickým osudem jejich 

politické špičky.  Napadlo mě při 

tom, ţe kdyby se s touto úctou a 

láskou  Poláci chovali ke svým 

politikům i za jejich ţivota, musel 

by býval nastat v naší sousední zemi 

ráj. Ale tak to u nás Slovanů bývá: 

umíme s láskou pohřbívat. Jen jestli 

jsme v Čechách uţ nepozapomněli i 

na to. 

                                 Věra Eliášková 

Strana, která dlouhodobě má jen málo poslanců – a to je KDU-ČSL celých 20 let – má velmi obtíţnou 

pozici nejen při prosazování vlastního programu, ale i při politickém rozhodování. Strana, která není 

permanentně ohroţená ztrátou potřebné podpory, můţe provádět mnohem odváţnější a velkorysejší 

politiku, neţ ta, jejíţ podpora pořád kolísá kolem hranice volitelnosti.  

 

A tak – váţené sestry a váţení bratři – já budu volit stranu, kterou jsem volil vţdycky: stranu slabou, 

outsidera české politické scény, kterému se velmi snadno nadává a na kterém se snadno hledají chyby. 

Stranu, bez níţ se ovšem nedají u nás dávat dohromady rozumné, neextrémní vládní koalice. Stranu, která 

zvláště dnes potřebuje podporu těch, jejichţ zájmy vţdycky hájila nejvěrněji – podporu křesťanů. 

Jiří Zajíc 

Trošku z jiného úhlu 
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Kdyţ se v minulosti diskutovalo o všeobecném hlasovacím právu, katolická církev byla velmi opatrná. 

Panovala obava, ţe takto nabytá moc můţe být snadno zneuţita, protoţe svět se jiţ necítí podřízen Bohu. 

Dnes se ukazuje, ţe jen asi 10 – 15 % občanů volí vědomě, ví, koho a proč volí. Ostatní volí podle pocitů a 

jsou snadno ovlivnitelní.  A volební účast bývá kolem 50%. Můţe to tak nadále fungovat?  

Katechizmus katolické církve považuje uplatňování volebního práva za povinnost katolíka. To 

znamená, ţe i jako členové SFŘ máme usilovat o co nejzodpovědnější  volbu. 

Koho máme tedy volit?  

Předně je třeba říci, ţe volba je osobní. Já sám nesu odpovědnost za svoji volbu. 

Těţko se mohu před Bohem Otcem, Synem a Duchem svatým vymlouvat, ţe 

jsem volil podle toho, co mi někdo nakukal.  Přesto a právě proto máme 

společně diskutovat a hledat pravidla dobré volby.  

Politika jako řízení společnosti, stanovování pravidel pro společnost a  uplatňování  moci, je to určitá 

odbornost, řemeslo, které se musí umět dělat. Ale moc je odvozena od moci Boţí a toho si politik má být 

vědom.  

Zamysleme se nad tím, zda volíme politika, politickou stranu nebo volební program. Samozřejmě volíme 

všechny „tři― současně, ale důrazy budou jiné.  

Zásadní rozhodnutí v dnešním světě se dělají spíše na mezinárodní úrovni, role národních států a jejich 

orgánů klesá. Jestliţe Evropská unie stanoví pravidla pro schodek státních rozpočtů, musí jej všichni více 

méně respektovat. Řadu věcí voliči těţko posoudí, např. kdy se vyššími sociálními dávkami můţe zhroutit 

státní rozpočet,…  

I tak národní parlamenty rozhodují o mnoha věcech, které ovlivní náš ţivot. Navíc během volebního 

období vznikne řada situací, které nenajdeme ve volebních programech a které bude třeba řešit /např. kdyţ 

vznikne nový válečný konflikt/. 

Politická stabilita je cesta k odstranění hladu ve světě, protoţe technicky lze zajistit blahobyt kdekoliv na 

Zemi. Jen tam musí být mír a pořádek. Pokud se národy stanou peleší lotrovskou, pokud se bude vraţdit a 

krást, bude hlad a bída. I proto je naše účast ve volbách a zodpovědná volba tak důleţitá. 

  

Proto: 

Nejprve odmítněme ty, kteří mají ve svém programu naprosto nepřijatelné věci, jako například budou proti 

náboţenské svobodě, budou chtít ţít na úkor budoucích generací, budou pro kulturu smrti tj. pro potraty či 

eutanazii, nezajistí vymahatelnost práva a ochranu ţivotního prostředí… 

Vybírejme ty politiky, kterým věříme, ţe i ve sloţitých situacích budou dobře rozhodovat.  Proto se ptejme 

na jejich znalost,  zkušenosti, morální charakter, jak drţí dané slovo /např. manţelský slib/, jaké mají 

pracovní nasazení, jsou-li zdraví… S politikem máme komunikovat – psát mu, ptát se ho, pozvat jej do 

MBS.  

Hodnoťme chování politické strany. Moc nepomůţe, kdyţ podpoříme svého oblíbeného politika, ale on 

bude ve své straně osamocen se svými názory a bude většinou přehlasován a tak umlčen. 

Velmi buďme opatrní na volební sliby. Zkusme si jich nevšímat. 

Církev rozhodla, ţe kněţí se budou věnovat výhradně duchovní činnosti. Světské záleţitosti – při plném 

vědomí odpovědnosti – svěřila laikům.  Proto se máme jako laici politicky angaţovat, protoţe to za nás 

nikdo jiný neudělá! 

Nevím, kdo je patronem voličů. Ale vím, ţe my se můţeme obracet na dr. Františka Noska, našeho 

spolubratra, o jehoţ blahořečení usilujeme. 

           Ing Jiří Šenkýř 

Volby 

Nebudu volit pravici ani levici, 

budu volit stranu křesťanskou. 
 

„Kdo má dvoje oblečení, dej tomu, kdo nemá žádné, a kdo má co k jídlu, udělej také tak."… "Nevymáhejte víc, 

než máte nařízeno."… "Nikomu nečiňte násilí, nikoho nevydírejte, spokojte se se svým žoldem…" Lukáš 3, 11-14  

 

My křesťané nemusíme vymýšlet ţádné sloţité věci. Stačí být otevřený Duchu svatému při četbě Písma, protoţe svět 

se v základních věcech zase tak dramaticky nemění. Jan Křtitel uvedenými slovy nehovoří jen k tehdejší elitě 
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ţidovského národa, ale oslovuje kaţdého z nás.  

 

Bohužel zklamáním jsou v tomto směru naše „pravicové strany―, které  hlásají čiré sobectví. Pokud hrdinsky 

hovoří o nutnosti utahování opasků – nemají tím ani tak na mysli opasky své, ale myslí tím například 

maminky s dětmi, kterým snížily peněžitou pomoc v mateřství (na kterou si maminky platí sociální pojistné) o 

celých 20 %. Státní rozpočet tak „ušetří― necelé 2 miliardy Kč, ale Bohužel na investicích do budoucna – na 

dětech – tedy na tom nejhorším místě, jaké lze vůbec vymyslet. Těmto stranám zároveň nevadí utrácení desítek 

miliard za předraţené dálnice, elektronické viněty do aut či předraţené ekologické zakázky. 

 

Křesťanské učení i křesťanská praxe měly vždy silný sociální rozměr. Sociální ale neznamená socialistický. 

Na křesťanství totiž nikdy nebylo a není nic levicového, ačkoli si to mnoho lidí plete. V úvodním citátu svatý 

Jan Křtitel zcela jistě neříká: „Kdo nemá žádné oblečení, vezmi tomu, kdo má dvoje … ―. Písmo svaté nikdy 

nevyvolává nenávist ţádné skupiny proti té druhé a jednozačně vyzývá ke skromnosti, k pracovitosti a k vzájemné 

úctě a pokoji.  

 

„Zakládejte si na tom, že budete žít pokojně, věnovat se své práci a získávat obživu vlastníma rukama, jak jsme 

vám již dříve uložili. Tak získáte úctu těch, kdo stojí mimo, a na nikoho nebudete odkázáni…“ 1 Tesalonickým 

4,11-12 

 

Solidarita zaloţená na vzájemné lásce a pochopení musí být vţdy oboustranná – solidarita dávajícího s tím, kdo 

přijímá, i solidarita přijímajícího s tím, kdo dává.  

 

Krize současného sociálního státu 

 

Nesmyslnost nastavení našeho daňového a sociálního systému vynikne, kdyţ například porovnáme výši příjmu rodin 

s dětmi se současnou výší důchodů. Při průměrné výši důchodu 9 800 Kč měsíčně tak rodina se třemi dětmi musí při 

současném zdanění a odvodech vydělat 63 000 Kč hrubého příjmu měsíčně, aby v přepočtu na jednoho člena 

domácnosti dosáhla alespoň ţivotní úrovně průměrného důchodce. Rodina se čtyřmi dětmi uţ musí vydělat 76 000 

Kč a rodina s pěti dětmi dokonce 90 000 Kč. Ale ani důchody nejsou vypláceny všem ve stejné výši – a tak 

například matka, která vychovala za svůj ţivot sedm vysokoškolsky vzdělaných dětí pobírá nespravedlivě nízký 

důchod ve výši kolem 3 000 Kč. Tyto tři základní generace – rodiče, prarodiče i děti – však nikdy nestojí proti sobě, 

ale musí být chápány jako přirozený základ skutečné mezigenerační solidarity. 

 

Přehlížení přirozeného ekonomického významu rodiny a dětí jako investice do budoucího rozvoje však 

dovedlo naši zemi až na pokraj demografické propasti. 

Ta představuje nejzávažnější rizikový faktor narůstajícího zadlužení našeho státu.  

 

Dosavadní pravicové i levicové vlády v posledních 20 letech zadluţily náš státní rozpočet aţ do výše 1,2 bilionu Kč 

a utratily všechny výnosy z privatizace. Za stejné období nevhodnou sociální a rodinnou politikou znevýhodňující 

rodiny s dětmi přispěly k vytvoření demografického dluhu ve výši více něţ 1 milionu nenarozených dětí. To v 

přepočtu na reprodukční náklady, které by musely rodiny na výchovu takového počtu dětí vynaloţit, činí dalších 1,5 

aţ 3 bilionů Kč skrytého dluhu. 

 

Náš národ vymírá - národ bez dětí je národ bez budoucnosti 

 

V důsledku toho nám minimálně v nejbliţších 25 letech bude chybět více neţ 1 milion ekonomicky aktivních 

spoluobčanů – podnikatelů a manaţerů firem vytvářejících další pracovní místa, ţivnostníků, zemědělců, učitelů, 

vědců, zaměstnanců v průmyslu a dlaších profesí zajišťujících rozvoj naší ekonomiky v podobě tvorby hrubého 

domácího produktu a platby daní a odvodů do sociálního a zdravotního systému. V důsledku toho nám bude chybět 

1 milion dobře připravených spoluobčanů s přirozeným vztahem k naší zemi a s přirozeným sociálním cítěním, které 

je vlastní naší kultuře zaloţené na hodnotách křesťanství a humanismu a kterému se člověk naučí právě v rodině. 

 

Pokud u nás nedojde k narovnání přirozených ekonomických vztahů a navrácení přirozeného ekonomického 

významu rodiny v tvorbě a reprodukci lidského kapitálu -  nelze u nás očekávat ani navrácení výše porodnosti 

na žádoucí vyrovnanou úroveň. Pak zároveň také nebude možné do budoucna udržet ani dlouhodobě 

vyrovnané veřejné finance našeho státu. 
 

V tomto smyslu se lze rovněž odvolat na prorocká slova papeže Benedikta XVI. v jeho sociální encyklice 

Caritas in veritate („Láska v pravdě―): 
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„Rád bych připomenul všem, zejména těm, kdo vládnou a kdo se snaží obnovit světový ekonomický a společenský 

řád, že prvním kapitálem, který je třeba chránit a ocenit, je člověk, lidská osoba ve své integritě: Člověk je původce, 

střed a cíl veškerého hospodářského a společenského života.― 

A dále tamtéţ: 

„Morálně odpovědná otevřenost vůči životu představuje společenské a ekonomické bohatství. Velké národy byly 

schopny se vymanit z chudoby mimo jiné díky velkému počtu a schopnostem svých obyvatel. Na druhou stranu kdysi 

vzkvétající národy prožívají nyní období nejistoty, někdy i úpadku, a to v důsledku klesající porodnosti, která je 

hlavním problémem blahobytných společností. Snížení počtu narozených dětí někdy i pod hranici takzvané prosté 

reprodukce způsobuje krizi systému sociálního zabezpečení, zvyšuje jeho náklady, vede ke snižování uložených úspor, 

a tím i finančních zdrojů nezbytných pro investice, omezuje možnost disponovat kvalifikovanými pracovními silami, a 

tak ubývá „mozků―, z nichž může národ čerpat pro své potřeby― 

… „V tomto ohledu jsou státy povolány zavádět politiku, prosazující centrální postavení a integritu rodiny, jež je 

založena na manželství mezi mužem a ženou, první životodárné buňce společnosti, a starat se o její ekonomické a 

finanční problémy s ohledem na její vztahovou podstatu.― 

 

Jeţíš nám předkládá zcela odlišný pohled na svět, neţ je honba za úspěchem v našem západním kapitalismu. Levice i 

pravice nás straší nedostatkem hmotných věcí. Evangelium chce místo pohledu nedostatku ukázat pohled hojnosti – 

pohled hojnosti skutečných hodnot. Místo vize strachu ukazuje vizi milosti. Právě toto působí milost - dává sílu a 

moc těm, kdo skutečně milují Boha a důvěřují mu, zatímco všechny ostatní ponechává v říši promarněných 

příleţitostí. Papeţ Benedikt XVI. nás ve své encyklice vyzývá: 

„Chtít společné dobro a přičiňovat se o ně je požadavek spravedlnosti a lásky. Každý křesťan je povolán k této 

lásce podle svého povolání a podle toho, jak může uplatnit svůj vliv v uspořádání společnosti. … Na dynamiku 

přijaté a darované Boží lásky odpovídá sociální nauka církve – jako zvěst pravdy o lásce Kristově ve společnosti. 

Tato pravda je potřebná pro rozvoj a odpovídající řešení závažných sociálně ekonomických problémů, které trápí 

lidstvo. A ještě potřebnější je, aby tato pravda byla milována a dosvědčována.“ 

 

Prosme v modlitbě o dary proroctví a rozlišování.     Otakar Hampl 

Terciáři a volby 

Do časopisu Serafínské květy 

(ročník 18, č. 5) v roce 1920 

napsala členka III.  řádu 

z Kroměříže 

Blíţí se zápas dvou myšlenkových 

světů. Neţli naši terciáři budou čísti 

tyto řádky, projednán a zákonem se 

stane volební řád do Národního 

shromáţdění a vypsány budou 

volby, aby konečně dosavadní 

shromáţdění, které není sborem 

zástupců volených, učinilo místo 

zástupcům voleným, kteří budou 

vysláni svobodnou vůlí a volbou 

národa. 

   Jest samozřejmo, ţe v zápase, 

který se rozpoutá, srazí se hlavně 

dva myšlenkové proudy, a to názor 

křesťanský s názorem 

protikřesťanským. Všechno, co 

nenávidí kříţ, aneb alespoň 

prohlašuje, ţe kříţ je mu věcí 

vedlejší, se spojí proti těm, kteří 

chtějí kříţ a zásady křesťanské hájiti 

v ţivotě veřejném. A ku těmto 

druhým na prvním místě se musíme 

se hlásiti my, terciáři. 

    Doba naše je zlá a není divu, ţe 

milióny lidu touţí po lepších časech. 

Leč ty nenastanou, jak se mnozí 

domnívají, tím, ţe pořádati se budou 

schůze, zakládati spolky a 

organizace, tvořiti se budou politické 

strany a kdyţ všude mluviti se bude 

o tom, jakby se lidu dobře vedlo. 

Zde musí kaţdý přiloţiti ruku k dílu. 

   Svět rozdělen jest na dva tábory: 

S Kristem a proti Kristu. A tu právě 

v době tak váţné, kdy rozpoutává se 

krutý boj o nejdrahocennější statky 

sv. víry, dokázati musíme my, 

terciáři svým hlasovacím lístkem, ţe 

věrni jsme zůstali sv. víře. 

    Přičiňme se, abychom pevně a 

cele stáli v táboře Kristově, nejen 

doma, 

v rodině, v kostele, nejen 

v soukromí, nýbrţ i na veřejnosti. I 

ţeny budou povolány, aby v zápase 

volebním spolurozhodovaly a 

poněvadţ ţeny tvoří více neţ 

polovinu voličů, záleţí na nich, který 

směr má zvítěziti. Vykonají-li ţeny 

křesťanské svoji povinnost a projeví 

své křesťanské smýšlení 

odevzdáním hlasů ve prospěch 

Československé strany lidové, pak to 

bude znamenati více, neţ všechny 

petice, prosby, deputace a protesty, 

neboť vláda směru 

protikřesťanského stane se 

nemoţnou. 

   Ţeny kresťanské, ţeny terciářky, 

záleţí-li vám na blahu a zdárné 

výchově svých miláčků – totiţ 

Bohem svěřených dítek, záleţí-li 

vám na tom, by posvátný svazek 

manţelský zvítězil nad rozlukou, 

která jest zkázou lidu, kletbou pro 

společnost, nebezpečím pro domov, 

pramenem neštěstí pro ţenaté, 

lákáním k nemravnosti, špatností pro 

muţe a hroznou zkázou pro ţeny, 

záleţí-li vám na tom, aby nevymizel 

Kristus Pán a jeho sv. kříţ z budovy 

školní, záleţí-li vám na tom, by 

slovo Boţí znělo z našich chrámů 

křesťanských ústy dobrých kněţí, 

pak nebude vám zajisté lhostejno, 

koho budete voliti. 

    Jsem přesvědčena, ţe při volbách 

do obcí stáli terciáři a zvláště 

terciářky pod praporem kříţe 

Kristova a ţe zase i při volbách do 

Národního shromáţdění budou ještě 

více zmuţilé. Neb volby do 

Národního shromáţdění jsou daleko 

významnější, neţli volby do obcí, 

neb od nich bude záviseti blaho 

celého národa a sv. víry. 

   Poslední doba nás naučila, ţe 
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všichni máme býti zaujati jedinou 

myšlenkou nadšené věrnosti a lásky 

ke kříţi Kristovu, symbolu to 

pravdy, svobody a bratrství, proti 

němuţ se zdvihá ze všech stran jiţ 

dlouho tajená nenávist lidí 

zaslepených, nevědoucích, co činí, 

boří-li – co úzce je spojeno se 

staletými ideály našich slavných 

předků. Ve školách učiněn začátek: 

brzy za kříţem má býti vyhozen 

kněz, za knězem náboţenství a 

konečně myšlenka na Boha. 

    A proto dokaţme my, terciáři, 

svým hlasovacím lístkem lásku ke 

Kristu, lásku k Matičce Boţí, lásku 

k naší svobodné vlasti. To zůstaniţ 

programem kaţdého terciáře! Kdyţ 

vysoko dmuly se vlny revoluce 

v roce 1848, ţe papeţ Pius IX. 

donucen byl uprchnouti z Říma, tu 

s pevným klidem těšil své průvodce: 

―Kristus je s námi, on nám bude 

vůdcem a zachráncem. Buďme 

zmuţilí!― 

   Tak i dnes za burácení světového 

převratu, jenţ základy lidské 

společnosti otřásá – Kristus je s 

námi – jako slunce věčné pravdy, 

věčné lásky nad šerou zemí. Ve 

starém Římě dali po uplynutí 

prvního tisíciletí razit mince 

s pyšným názvem „Na věky―. A 

přece se přání pohanského Říma 

nesplnilo, klesli pyšní římští orli! 

Ale Řím zůstal věčným městem, 

poněvadţ usadil se v něm náměstek 

Kristův. Jest hořkou pravdou, ţe 

nastaly nám katolíkům těţké doby. 

Pro všechny jest svoboda, jen pro 

uvědomělé katolíky není a nemá 

býti. 

   Ale nebojme se! V mírové 

smlouvě svoboda jest zaručena a my 

si ji doma vybojujeme! To prohlásil 

náš president, ţe budeme míti tolik, 

kolik si vybojujeme. A proto 

chopme se zbraní a bojujme 

zmuţile, postavme se v bojový šik, 

který s nasazením všech sil chce 

hájit sobě i bliţnímu nejdraţší statek 

lidstva – sv. víru.  

   Hlasovací lístek v den voleb do 

Národního shromáţdění nechť 

kaţdému terciáři a kaţdému 

křesťanu je znakem sv. víry a 

buďme ujištěni, ţe i nám zasvitne 

v naší vlasti slunko zlaté svobody 

katolické. 

Klaníme se ti, Pane Jeţíši Kriste, tady i ve všech tvých kostelích na celém 

světě a chválíme tě, protoţe svým Svatým Kříţem jsi vykoupil svět. 

Vydává Národní rada Sekulárního františkánského řádu pro vnitřní potřebu řádu.  

Adresa sekretariátu: Marta Ševelová, Hrnčířská 417/22, 751 31 Lipník  nad  Bečvou, 

e-mail: info@sfr.cz, http://www.sfr.cz; číslo účtu: 189969375/0300           Neprodejné. 

Dante Alighieri 

Božská komedie 
Zpěv Šestý z Očistce 

 

Dante oslovuje svou rodnou Florencii v době, kdy proti sobě stáli 

znepřátelení guelfové a ghibellini  

 

Naše města jsou v moci tyranů, 

 kaţdý křupan se stane pohlavárem, 

 kdyţ přeběhne ze strany na stranu. 

  

Leckdo má ještě tolik charakteru,  

 ţe nechce úřad, ale u nás hned, 

 i nepovolán, kdekdo volá: „ Beru!― 

 

Máš proč být šťastná, chytrým patří svět, 

 máš zlato, máš v ruce všecky karty 

 a výsledky, ţe radost pohledět. 

 

Jsi dál neţ všecky Athény a Sparty 

 i se zákony všech občanských práv, 

 to byly jenom hříčky pro caparty 

 vedle těch, jeţ jsi spředla do ústav, 

 jeţ vydrţí od října k listopadu. 

 A jaký pán, takový taky mrav. 

 

Co změn, co nových opatření, řádů, 

 reforem měny, a nic nekončí, 

 jen nekonečně vyměňuješ vládu! 

 
Překlad Vladimír Mikeš 2009 


